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سرمقاله

ضرورت تحقق تولید 
صادرات محور

یکی از شرایط اصلی برای 
تحقق رشــد و رونق تولید 
این است که اقتصاد بر پایه 
صادرات جلو بــرود. تولید 
صادرات محور باید در دستور کار باشد. تولید باید به  
اندازه ای حمایت شود و موانع بر سر راه آن برداشته 
شود تا بتواند برای حضور در بازارهای جهانی حرفی 
برای گفتن داشته باشد. تولید داخلی باید با کالاهای 
خارجی از لحاظ کیفیت برابری کند.  در حال حاضر 
خلق ارزش افزوده در اقتصاد ایران بسیار کم است. 
در حالی که اگر مــا ارزش افزوده ای خلق نکنیم، 

نمی توانیم صادرات...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان
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رئیس سازمان فناوری اطلاعات:

سهم اقتصاد دیجیتال 
در تولید ناخالص 

افزایش یافت

رفع موانع تولید، مطالبه بخش خصوصی است

کاهش مدت انتظار دریافت تسهیلات تولید
صفحه2

صفحه3

وصول  ۱۸ هزار میلیارد  از محل  فرار مالیاتی 
۱۸0  هزار حساب   شخصی    با   کاربرد   تجاری   شناسایی   شد

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: سهم 
اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص داخلی ایران به ۷.۵ 
درصد افزایش یافته است. به گزارش سازمان فناوری 
اطلاعات ایران، دکتر محمد خوانساری معاون وزیر 
ارتباطات در سخنان خود در نشست وزرای مسئول 
فناوری اطلاعات و ارتباطات کشورهای عضو جنبش 
غیرمتعهدها، ضمن بیان این مطلــب اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی ایران توانسته با استفاده از ظرفیت 
فناوری اطلاعات امکان اتصال ۹۷ درصد سازمان های 
دولتی به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند را فراهم 
کند و هم اکنون، حدود سه هزار سرویس عمومی از 
طریق دولت الکترونیک ارائه می شــود. وی با بیان 
این مطلب که بیش از ۹۰ درصد مناطق روستایی 
به اینترنت و خدمات دولت الکترونیک دسترسی 
دارند، افزود: علاوه بر این، با سایر اقدامات تکمیلی در 
حوزه ICT، سهم اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص 
داخلی ایران به ۷.۵ درصد افزایش یافته است. معاون 
وزیر ارتباطات با اشاره به تلاش های صورت گرفته در 
کشور در خصوص گسترش پیام رسان ها و شبکه های 
اجتماعی بومی تصریح کرد: طی یک سال گذشته و با 
رشد تعداد کاربران در شبکه های اجتماعی داخلی، 
هم اکنون بیش از ۳۵ میلیون ایرانی از پیامرســان 
های داخلی اســتفاده می کنند. خوانساری با بیان 
این مطلب که در بیانیه جنبش عدم تعهد در تهران 
در ســال ۲۰۱۲، بر موضوع رفع شکاف دیجیتالی 
بین کشــورهای توســعه یافته و در حال توسعه و 
تضمین دسترسی همگانی، فراگیر و بدون تبعیض 
به اطلاعات و دانش در زمینه ICT تاکید شده است 
گفت: موفقیت های ایران در توسعه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات در حالی حاصل شــد که طی دهه های 

گذشته با اقدامات قهری...

اجتماعی

معاون یگان حفاظت ســازمان محیط زیســت 
گفت: ۵۰ درصد کمبود نیرو داریم. این وضعیت 
باعث فشار چندین برابری به محیط بانان می شود 
منوچهر فلاحی اظهار کرد: اکنون براساس چارت 
مصوب ســال ۹۲ ،۵۰ درصد کمبود نیرو داریم. 
این باعث فشار چندین برابری به محیط بانان در 
زمینه کاری شان می شــود. تا جایی که می توان 
گفت هر محیط بان تقریبا چندین برابر استاندارد از 
عرصه های منابع طبیعی حفاظت کند که این فشار 

مضاعف در کار تاثیرگذار است.
معاون یگان حفاظت سازمان محیط زیست مشکل 
دیگر را در زمینه زمان خدمت نیروها دانســت و 
گفت: براساس دستورالعمل خدمتی و ضوابط اداره 
استخدامی سازمان، محیط بانان کارمند محسوب 
می شوند. اما محیط بانان ۱۵ شبانه روز یعنی ۳۶۰ 
ساعت کار کنند و در واقع ۱۸۴ ساعت مازاد بر قانون 

تعیین شده خدمات کشوری کار می کنند.
وی تاکید کرد: یکــی از مطالبات محیط بانان این 
است که ســازمان برای این مقدار ســاعات مازاد 
خدمت امتیاز ویژه ای را در نظر بگیرد البته باتوجه به 
محدودیت های بودجه قطعا نمی توان این سقف را 
به همه پرداخت کرد اما باز هم اقداماتی انجام شده 
تا بخشی از این مقدار را هم اکنون برای اضافه کار 

محیط بانان پرداخت می کنیم.
فلاحی درباره دوره های آموزشــی محیط بانان و 
اقدامات انجام شده برای آنان اظهار کرد: حدود ۷۰ 
تا ۸۰ درصد نیروهای ما دوره های آموزشی اولیه را 
طی نکرده بودند. طی یک برنامه چندساله اکنون 
محیط بانان در بدو اســتخدام دوره های آموزشی 
را می گذرانند حتی فردی کــه در منطقه قبل از 
گذراندن دوره ها حضور پیدا می کند حالت فردی 
که درحال طی کردن این دوره ها اســت را دارد. با 
این روش قبل از گذراندن دوره ها در منطقه تجربه 
کســب می کنند. وی افزود: ما اکنون می توانیم 
بگوییم در آموزش های بــدو خدمت محیط بانان 
به روز هســتیم. قبل از آن افرادی حتی با نزدیک 

بودن به دوران بازنشســتگی باز هم این دوره های 
آموزشی را طی نکرده بودند.

فلاحی با اشــاره به اینکه شغل محیط بانی را جزو 
مشاغل تخصصی سازمان حفاظت محیط زیست 
محســوب کرده اند، توضیح داد: مزایای این اقدام 
برخوردار بودن از امتیازات صنفی است. این موضوع 
کمک به بحث حقوقی آن ها اســت. معاون یگان 
حفاظت سازمان محیط زیســت درباره سختی 
کار محیط بانان تصریح کرد: آنان به علت شــغلی 
که دارند امتیاز ســختی شرایط کار به آن ها تعلق 
می گیرد. در گذشته این موضوع ۹۰۰ امتیاز داشت 
که در گذر زمان به ۱۲۰۰ امتیاز هم می رسید اما ما 
این امتیاز را به ۳۰۰۰ امتیاز رســاندیم. با افزایش 
۵۰ درصدی حقوق ها در سال ۹۸ امتیاز سختی 
شرایط کار برای محیط بانان ۴۵۰۰ شد؛ به عبارتی 
محیط بانان در بدنه سازمان حفاظت محیط زیست 

بالاترین جایگاه در سختی شرایط کار را دارند.
وی تاکید کرد: محیط بانان بــه احتمال زیاد در 
دستگاه اجرایی کشــور نیز جزو ردیف های اول 
سختی شرایط کار هســتند. فلاحی ضمن اشاره 
به اینکه شغل محیط بانی از نظر ساعت کاری جزو 
مشاغل نامتعارف اســت و ساعت کاری مشخص 
ندارد، توضیح داد: براســاس نظر و مصوبه هیئت 
وزیران محیط بانان اکنــون از امتیاز نوبت کاری 
برخوردار هســتند. در این موضوع نیز به آن ها در 

دریافت حقوق و مزایا کمک می شود.
وی همچنیــن دربــاره کاهش ســاعت کاری 
محیط بانان افزود: براساس دستورالعمل خدمتی 
قبلی نیروهــای محیط بانی باید ۱۸ شــبانه روز 
مشغول به کار بودند و ۱۲ شــبانه روز استراحت 
می کردند این درحالیست که باتوجه به بررسی های 
انجام شده و وضعیت کنونی جامعه تعداد روزهای 
خدمت ســه روز کاهش یافته و به ۱۵ شبانه روز 
خدمت تبدیل شــده اســت. با این اقدام نیروها 
می توانند به صورت یک روز در میان ۲۴ ســاعت 

را خدمت و ۲۴ ساعت بعدی را استراحت کنند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از خروج ۱۴ هزار 
نفر از کشور برای حضور در مراسم حج خبر داد. 
محمد مهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در حاشیه  جلسه دولت با تبریک میلاد 
امام رضا توضیحاتی را دربــاره اعزام حجاج به 
عربستان ارائه کرد و گفت: هماهنگی های خوبی 

در این زمینه صورت گرفته است.
وی اظهار داشت: در موضوع حج کار اعزام حجاج 
در حال انجام اســت. ۱۴ هزار نفر از کشور اعزام 
شــده اند. عملیات حج به خوبی در حال انجام 
اســت و با افزایش رفت و آمدهای دیپلماتیک 
که بین مــا و دولت میزبان بــوده هماهنگی ها 
بسیار خوب است. وی تصریح کرد : همکارانم در 
سازمان حج و زیارت از روند اجرای عملیات حج 
با رضایتمندی یاد می کنند. ان شاء الله زوار عزیز 
ما که بالای ۸۵ هزار نفر هستند به خوبی اعمال 
شــان را با اعمال حجی مقبول و سعی مشکور 

انجام داده و به وطن باز گردند.
اســماعیلی در ادامه اظهار داشــت: در موضوع 
جشــنواره بین المللی امام رضا علیه السلام که 
امشب اختتامیه آن در مشــهد مقدس برگزار 
می شــود، در ۲۰ رشــته فرهنگی و هنری این 

جشنواره انجام شــده و یک فرایند چند ماهه را 
طی کرده است. وی افزود: خوشبختانه ابتکارات 
بسیار خوبی انجام شده ان شاء الله به نیابت همه 
شــما در حرم علی بن موسی الرضا علیه السلام 
بخش پایانی جشــنواره را خواهیم داشت و به 
یاری خدا بتوانیم این جشنواره را در بخش های 

مختلف ادامه دهیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین بیان کرد: 
چند اثر هنری بدیع و کم نظیر رونمایی می شود 
که برای حوزه فرهنگی کشور آورده های بسیار 
مبارکــی را دارد. اســماعیلی همچنین درباره 
وضعیت هنرمندانی که ادعا شده بود ممنوع الکار 
شــده اند، گفت: برنامه های اجرای صحنه این 
هنرمندان منتشر شده هفته بعد اکثرا اجرا دارند، 
این مساله نشان داد همان طور که پیش بینی بود 
جوسازی رسانه ای است و همه افرادی که مطرح 
بودند زمان بندی برای فروش بلیط آن ها انجام 
شده است. وی در مورد ســلبریتی ها هم گفت: 
در قانون برنامه هفتم اتفــاق خوبی افتاده برای 
اولین بار روند رسیدگی به مشکلاتی که در این 
حوزه داریم شفاف شده، همیشه گله می کردند 
چرا شفاف نیست اما این مساله را شفاف کردیم.

رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات 
وزارت بهداشت، قیمت پایین و دسترسی فراوان را 
از علل افزایش مصرف دخانیات از ســنین نوجوانی 
و جوانی دانســت و با طرح این سوال که چرا عطش 
نمایش مصرف دخانیات در شبکه نمایش خانگی زیاد 
شده است؟، از تخلف در تبلیغ و نمایش محصولات 
دخانی انتقاد کرد. مهندس بهزاد ولی زاده همزمان با 
روز جهانی بدون دخانیات با اشاره به افزایش مصرف 
دخانیات بویژه در گروه های ســنی نوجوان و جوان، 
تصریح کرد: یکی از دلایل افزایش مصرف این گروه، 
قیمت پایین محصول دخانی و دسترســی فراوان و 
تخلفاتی نظیر تبلیغ، فروش سیگار نخی و سیگارهای 
قاچاق است. وی با تاکید بر اینکه اگر قرار است هدف 
کاهش مصرف محقق شود، باید به تمام زنجیره نگاه 
کنیم، اظهار کرد: خوشبختانه دادستانی کل کشور 
برای اجرای قانون به پشــتیبانی ما پرداخته است و 
دستورالعمل هایی در حال صدور است تا با هرگونه 

تخلفی در سطح عرضه بتوان با شدت برخورد کرد.
ولی زاده تاکید کرد: کسی که تخلفات فوق را انجام 
می دهد و به نوجوان زیر ۱۸ سال دخانیات می فروشد 
باید مجازات شــده و پروانه اش برای همیشــه لغو 
شود تا این تنبیه موثر واقع شود. وقتی تعداد زیادی 
واحد صنفی بدون پروانــه فروش دخانیات، فعالیت 
می کنند و حتی آنهایی هم که پروانه گرفتند برای 
تمدید آن اقدام نمی کنند، یعنی اینکه پروانه فروش 
ارزش خاصی نــدارد. مصوبات فراوانــی در رابطه با 

خرید و فروش دخانیات داریم که اجرایی نمی شوند؛ 
بنابراین تا عزم ملی برای کاهش مصرف نباشد مشکل 
خواهیم داشت. رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشت با انتقاد از نمایش و تبلیغ 
مصرف دخانیات در شبکه نمایش خانگی،  تصریح 
کرد: مصوبات زیادی در ستاد کشوری کنترل دخانیات 
داریم که از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درخواست 
کرده ایم نظارت خود را بر تولید محتواهای این چنینی 
افزایش دهند. وی اضافه کــرد: از برخی از بازیگران 
می شنویم که می گویند کارگردان از آنها می خواهد 
برای ایفای یک نقش حتما باید سیگار بکشند تا جایی 
که حتی خود فرد سیگاری نبوده اما از او درخواست 
شده که برای به دست آوردن نقش، سیگار بکشد؛ اما 
یک کارگردان چرا باید چنین الزامی برای بازیگر خود 
بگذارد؟ وی افزود: اینها باید از منظر حقوقی ریشه یابی 
شود. چرا عطش نمایش مصرف دخانیات در شبکه 
نمایش خانگی زیاد شده است؟ اینکه به واسطه نشان 
دادن سیگار، یک نوجوان فکر کند سیگار کشیدن 
برای او وجهه اجتماعی خاصی به دنبال دارد یک نوع 
خیانت به نسل جوان است. اگر این روند ادامه داشته 
باشد، متاسفانه قوانین کنترل دخانیات اثر بخشی خود 
را از دست خواهد داد. همین کشور ترکیه که همسایه 
ما است آیا یک صحنه سیگار کشیدن در آثار نمایشی 
خود دارد؟ نمی گویم درصد مصرف آن کشور کم است 
اما اینکه از تبلیغات مواد دخانی جلوگیری شود، برای 

آنها یک اولویت است و دارند فرهنگسازی می کنند.

وزیر کشور گفت که در حال حاضر اوضاع مرزی 
کشور کاملا آرام است. احمد وحیدی در حاشیه 
جلسه چهارشنبه دولت بیان کرد: در حال حاضر 
اوضاع و احــوال کاملا آرام اســت و تردد مرزی 

برقرار است.
وی در ادامه تصریح کرد: بر اساس اشتباهی که 
مرزبابانان افغانستانی کرده و تیراندازی کردند، 
این تیراندازی مرزی اتفاق افتاد و یک شهید هم 
داشتیم و از طرف افغانی نیز افرادی کشته شدند 

ولی با توجــه به دقت و تدبیــر طرف جمهوری 
اســلامی و دقت و ورود به موقع طالبان و دولت 
مرکزی مسأله حل شــد و الان در مرز مشکلی 

نداریم.
وزیر کشور ضمن اشاره به اینکه متأسفانه تاکنون 
چند نوبت از این اتفاقات داشــته ایم، گفت: به 
مسئولین طالبان و مسئولین حاکم در افغانستان 
توصیه می کنیم که دقت کرده و مرزبانانشان را 

توجیه کنند تا از این اتفاقات مرزی رخ ندهد.

معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: شاهد رشد شاخص 
های بخش های مختلف اقتصادی در کشور هستیم و 
این روند تداوم و استمرار دارد. محسن منصوری اظهار 
کرد: عزم دولت بر این است که در حوزه های صنعت، 
معدن تجارت،  بازرگانی و دیگر فعالیت های حوزه مرتبط 
به فعالان اقتصادی شاهد رخدادهای مثبت و  اثرگذار 
باشیم،البته برخی موارد نیاز به اصلاح آئین نامه دارد و 
زمان بر است، خوشبختانه تاکنون اقدامات لازم صورت 
گرفته و خروجی آن می تواند رشــد اقتصادی کشور 
باشد. وی با اشاره به اینکه ما مشکلات حوزه تولید را 
می دانیم، گفت: مشکلات زیاد اســت اما مسیرهای 
ممکن به سمت رفع این موانع را پیش می رویم. معاون 
اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه در پایان سال ۱۴۰۰ 

رشد اقتصادی کشور به ۴.۴ درصد رسید، افزود: این 
عدد در انتهای سال گذشته برابر ۴ درصد بود و در بخش 
های مختلف صنعت و یا سرمایه ثابت نیز که عمده آن 
بحث ماشین آلات است، رشد قابل توجهی نسبت به 
قبل حاصل شد. وی با بیان اینکه تولید و تجارت کار 
آسانی نیست، گفت: در برنامه هفتم توسعه تا حدودی 
توانسته ایم نظر مثبت بخش خصوصی را اتخاذ کنیم، 
جلساتی هم با حضور فعالان این عرصه برگزار شد و با 
هم از پیشنهادات آنها استقبال می کنیم. منصوری با 
اشاره به اینکه تضغیف بخش خصوصی بر اراده کشور در 
مباحث اقتصادی هم اثرگذار است، گفت: تاکیدات مقام 
معظم رهبری بر مردمی سازی کشور و دولت بیشتر 

معطوف به حوزه اقتصاد است.

قاهره از گسترش روابط با تهران استقبال می کند
یک رسانه عربی به نقل از منابع مطلع با اشاره به مواضع 
اخیر ایران درخصوص تقویت روابط با مصر اعلام کرد 
که قاهره از گسترش روابط با تهران استقبال می کند.
به گزارش ایسنا، برخی منابع مصری در گفت وگو با 
الشرق الاوسط با اشاره به رغبت و تمایل ایران برای 
از سرگیری روابط با قاهره تاکید کردند که مصر از این 
مساله استقبال می کند. این منابع آگاه اعلام کردند که 
قاهره امیدوار است روابط دوجانبه اش با تهران تقویت 
شــود به گونه ای که این روابط هماهنگ با سیاست 
منطقه ای مصر باشــد.این منابع با اشاره به مواضع 
مســئولان و مقامات ایرانی و در راس آن ها حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران تاکید کردند که 
ســیگنال های مثبت و مکرر ایران برای از سرگیری 

روابط با قاهره در سطح جهان خبرساز شده است.
نبیل فهمی، وزیر خارجه پیشین مصر در گفت وگو 
با الشرق الاوســط گفت که گزارشات منتشر شده 
درخصوص تمایل مصر برای برقــرای روابط با ایران 
یک موضع ابتدایی است، به نظر می رسد که دو طرف 
ایرانی و مصری تمایل دارند که روابط شان را گسترش 
دهند و ایران اخیرا مواضع زیادی در این زمینه داشته 
اســت.منابع سیاســی عراقی اخیرا در گفت وگو با 
روسیاالیوم به جزئیات سفر عمار حکیم، رهبر جریان 

حکت ملی عراق به قاهره و دیدار با مقامات ارشد مصر 
پرداختند. این منابع با اشاره به چند نشست امنیتی 
میان مسئولان ایرانی و مصری در بغداد اعلام کردند 
که عمار حکیم پیام ایران برای از سرگیری روابط با 
مصر را به عبدالفتاح سیسی، رئیس جمهور این کشور 
منتقل کرده است.منابع عراقی افزودند که پیام ایران 
مثبت بوده است و پاســخ عبدالفتاح سیسی در این 

خصوص نیز مثبت بوده است.
بر اســاس این گزارش، همزمان با ســفر هیثم بن 
طارق، پادشاه عمان به تهران و دیدار با مقامات ارشد 
کشورمان ســید عمار حکیم به قاهره سفر کرد و با 
مقامات این کشــور دیدار و گفت وگو کرد.حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبرمعظم انقلاب اسلامی صبح روز 
دوشنبه در دیدار »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان 
عمان و هیات همراه، با اشاره به مذاکرات طرف های 
ایرانی و عمانی، خاطر نشــان کردند: نکته مهم آن 
است که این مذاکرات تا رسیدن به نتایج محسوس، 
به صورت جدی پیگیری شود و در نهایت ارتباطات 

گسترش یابد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشــاره به اظهارات سلطان 
عمان مبنی بر تمایل مصر برای از سرگیری روابط با 
جمهوری اسلامی ایران، تاکید کردند: ما از این موضع 

استقبال می کنیم و مشکلی در این زمینه نداریم.

معاون نظارت، بازرســی و برنامه ریزی سازمان 
تعزیرات حکومتی گفت:با توجه به مصوبه سران 
قوا و نارضایتی مردم از وضعیت دریافت شهریه 
مدارس غیرانتفاعی؛ به محض دریافت گزارش 

به پرونده رسیدگی می شود.
احمد جعفری نســب با اعلام خبر تشکیل ۱۰ 
پرونده تخلف برای مدارس غیرانتفاعی مشهور 
و معروف که بدون ضابطه شهریه دریافت کرده 
اند، تصریح کرد: هر مدرسه ای که بدون ضابطه 
و خلاف تعرفــه از مردم برای نام نویســی، پول 
دریافت کند؛ حتی بدون انتظار برای رســیدن 

گزارش ضابطان، به پرونده رسیدگی می کنیم.

معاون نظارت، بازرســی و برنامه ریزی سازمان 
تعزیرات حکومتی، افزود: با توجه به مصوبه سران 
قوا برای ورود به تخلف گرانفروشــی، تعزیرات 
حکومتی نیازی به دریافت گزارش ضابط ندارد 
و با توجه به نارضایتی مردم از وضعیت دریافت 
شــهریه مدارس غیر انتفاعی؛ به محض دریافت 
گزارش به پرونده رســیدگی می شود. به گفته 
جعفری نســب، وزارت آموزش و پــرورش باید 
مانند کاری که شورای رقابت برای قیمت گذاری 
خــودرو انجــام داد، تعرفه های نام نویســی را 
 ابلاغ کند تا در قالب شــعب ملی بــه تخلفات 

رسیدگی شود.

وحیدی: اوضاع مرزی کشور کاملا آرام استکمبود ۵۰ درصدی محیط بان در کشور

دولت تمام قد در اختیار رشد و توسعه تولید و صنعت است

طالبان: نمی خواهیم رابطه مان با ایران خراب شود

تشکیل ۱۰ پرونده تخلف برای مدارس غیرانتفاعی

سياسیفرهنگی 

۱4 هزار نفر برای حج از کشور خارج شدند

عطش »شبکه نمایش خانگی« برای نمایش دخانیات



اقتصاد2
ایران

دولت هیــچ برنامــه ای برای 
افزایش قیمت بنزین ندارد

وزیر نفت گفت که دولت هیچ برنامه ای برای 
افزایش قیمت بنزین ندارد. جواد اوجی در بیان 
کرد: در حوزه انرژی به خصوص در بخش نفت 
و گاز و پتروشیمی هم در جمهوری اسلامی و 
هم در کشور ترکمنستان که چهارمین قطب 
گازی جهان اســت، حصر وجــود دارد. وی 
افزود: از شروع کارمان یکی از مسائل، تسویه 
بدهی واردات گاز از ترکمنستان در دوره های 
قبل بود که با تدابیر خوبی که اندیشیده شد 
ظرف مدت ۲۰ ماه در سه قسط کاملا تمامی 
مطالبات طرف ترکمن یعنــی اصل بدهی را 
پرداخت کردیم و اصل بدهی تســویه شده 

است.
وزیر نفت در ادامه یادآور شــد: با شروع کار 
دولت ملاقات ها و مذاکراتی با طرف ترکمن 
داشتیم و موضوع سوآپ گاز در سال 14۰۰ 
و در اولین سفر خارجی ام به کشور دوست و 
برادر ترکمنستان شکل گرفت و سال گذشته 
نیز خوشبختانه این میزان از خاک جمهوری 
اسلامی ایران به سمت آذربایجان به دوبرابر 
افزایش یافت. همچنین مذاکراتی داشتیم که 
قرارداد قبلی مان که قرارداد واردات و تجارت 

گاز بود را احیاء کنیم.
اوجی در عین حال خاطرنشان کرد: با وجود 
دارا بودن رتبه دوم ذخایر گاز دنیا، متأسفانه 
درصد تجارت گازمان کمتر از ۲ درصد است 
که ان شاءالله با توجه به مذاکرات و تفاهمات 
و عقد قراردادهای جدیدی که با ترکمنستان 
و کشورهای همسایه خواهیم داشت، و بحث 
تجارت گاز اعم از واردات، صادرات ســوآپ و 

ترانزیت خواهد بود، درصد آن افزایش یابد.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص 
افزایش قیمت بنزین گفــت: در هر جایی که 
صحبت کرده ام اعم از حیاط دولت، سخنرانی 
و یا جایی مصاحبه داشــتیم اعلام کرده ایم 
که دولت هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت 
بنزین ندارد. وزیر نفت همچنین در پاسخ به 
سوال دیگری در خصوص سهمیه های بنزین 
تأکید کرد: ســهمیه ها نیز همان سهمیه ای 
است که از یک سال پیش در کارت ها بوده و 

همان ادامه دارد.

واردات خودروهای کارکرده با 
تایید رئیس مجلس

بهادری جهرمی با بیان اینکه انتقال دانش و 
فناوری و احراز صلاحیت فنی و حرفه ای برای 
واردات خودرو دست دوم اساساً مطرح نیست، 
عنوان کرد: با اعلام کتبی این موضع شفاهی 
رئیس مجلس، واردات خوردروهای دست دوم 

به جریان خواهد افتاد.
علــی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت، 
در نشســت هفتگی هیئت دولــت در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به اظهارات اخیر رئیس 
مجلس درباره آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده گفــت: از تغییر نظــر جناب آقای 
قالیباف، رئیس مجلس در خصوص اعلام عدم 
مغایرت آیین نامه ورود خودروهای کارکرده 

تشکر و استقبال می کنیم.
وی افزود: آنچه که مجلس محترم  در مغایرت 
با قانون واردات خودرو دیده بود برخی موارد 
خاص بود که اساســا در موضوع ورود خودرو 
های وارداتی از مناطق آزاد به سرزمین اصلی 
موضوعیتی نداشــت. بهادری با بیان اینکه 
انتقال دانش و فناوری و  احراز صلاحیت فنی 
و حرفه ای برای واردات خودرو دســت دوم 
اساساً مطرح نیست، عنوان کرد: با اعلام کتبی 
این موضع شــفاهی رئیس مجلس،  واردات 
خوردروهای دست دوم به جریان خواهد افتاد.

اخبار

دبیر ستاد تســهیل و رفع 
موانع تولید کشــور گفت: 
تثبیت ۲۰۸ هزار شــغل 
نتیجه رفع موانــع تولید 
طی سال گذشته در کشور 
است. محمدباقر آقاعلیخانی اظهار کرد: تثبیت این 
میزان شــغل حاصل تحقق ۸۵ درصدی مصوبات 
ستاد تسهیل طی سال گذشته از مجموع ۲۲ هزار 

و ۶۰۰ مصوبه است.
وی با اشاره به دو رویکرد ستاد در سال جاری برای 
رفع موانع تولید گفت: شناســایی طرح های نیمه 
تمام بالای ۸۰ درصد و اعطای تســهیلات بانکی 
به منظور اتمــام و بهره برداری از آنها نخســتین 
رویکرد ستاد در سال جاری است. آقاعلیخانی افزود: 
شناســایی واحدهای تولیدی فعالی که با حداقل 
ظرفیت فعالیت می کنند رویکرد دوم ستاد است 
که این اقدام با همکاری تمامی نهادها، دستگاه ها و 
تشکل های بخش خصوصی انجام می شود و نسبت 
به رفع مشکلات آنها در راســتای ارتقای ظرفیت 

تولید از حداقلی به حداکثری تلاش خواهد شد.
وی در ادامه با بیان اینکه 1۵ هزار و ۳۰۰ مورد از ۲۲ 
هزار و ۶۰۰ مصوبه صادره از سوی ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید کشور عملیاتی شده افزود: در حال 
حاضر چهار هزار و ۶۰۰ مصوبه در دست اجراست 

و دو هزار و ۳۰۰ مصوبه نیز عملیاتی نشــده که در 
دستور کار ستاد برای اجرایی شدن است.

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور با اشاره 
به اینکه در دبیرخانه ســتاد ملی نیز 1۰۲ مصوبه 
صادر شــده که ۸۵ مورد از آنها شــامل ۹۰ درصد 
عملیاتی و اجرایی شده است، تصریح کرد: در کل 
کشور حدود ۶1 درصد از مصوبات مربوط به حوزه 
بانکی و مالی اســت که تلاش می شود با همکاری 

بانک های عامل تســهیلات مورد نیــاز واحدهای 
تولیدی در کمترین زمان ممکن تامین و در حمایت 

از تولید پرداخت شود.
وی با بیان اینکه حمایت از واحدهای تولیدی که می 
توانند شرایط تحریمی را به نفع کشور تغییر دهند 
به صورت ویژه در دستور کار خود قرار داده است، 
اظهار کرد: مصوبات ستاد تسهیل با هدف برداشتن 
موانع پیش روی این واحدها و  دور زدن تحریم ها 

به منظور کاهش قیمت تمام شده و ارتقای کیفیت 
تولید برای رقابــت پذیری در بازارهــای جهانی 

هدفگذاری و اجرایی می شود.
رییس اتاق بازرگانی اهواز نیز گفــت: انتظار داریم 
بانک ها با استفاده از ابزار و منابعی که در اختیار دارند، 
پشتیبان بخش تولید باشند. سید محمد جواد امانی 
اظهار کرد: رفع موانع تولید، مطالبه بخش خصوصی 
است و این موضوع علاوه بر خرد جمعی به تعامل و 
همکاری بین بخشی دستگاه های اجرایی نیاز دارد. 
وی افزود: شبکه بانکی نقش تعیین کننده ای در ایجاد 
و توسعه خوشه های صنعتی استان دارد و در این زمینه 
انتظار داریم بانک ها با استفاده از ابزار و منابعی که در 

اختیار دارند، پشتیبان بخش تولید باشند.
رییس اتاق بازرگانی اهواز با بیان اینکه شبکه بانکی 
با حمایت بیشــتر در ایجاد خوشه های صنعتی در 
خوزستان مشارکت داشته باشد، گفت: شبکه بانکی 
با توجه به شرایط خاص استان از نظر استقرار صنایع 
بزرگ و همچنین نرخ بالای بیکاری، بســته های 
حمایتی ویژه ای را تدوین و ارائه کند تا شاهد حل 
مشکلات در این حوزه و بهره مندی از ظرفیت های 
بالای استان باشیم. امانی عنوان  کرد: مشاوره های 
کاربردی که بین بدنه کارشناسی بخش خصوصی و 
شبکه بانکی انجام می شود، می تواند تصمیم گیران 
اقتصادی را در تدوین بسته های حمایتی همراهی 
کند تا شــاهد رونق اقتصادی و حل مشکلات در 

زمینه های مختلف باشیم.

رفع موانع تولید، مطالبه بخش خصوصی است 

کاهش مدت انتظار دریافت تسهیلات تولید 

آغاز طرح تشدید برخورد با عرضه 
کالاهای بدون شناسه

به گفته معاون امور صنایــع وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( طرح تشدید برخورد 
با عرضه کالاهای بدون شناســه در سه حوزه 
لوازم خانگی، لوازم یدکی و لــوازم دخانی از 
1۶ خرداد آغــاز خواهد شــد. محمدمهدی 
برادران ساعاتی پیش اعلام کرد که با توجه به 
اعلام ستاد مبارزه با قاچاق کالا، از 1۶ خرداد 
طرح تشدید برخورد با عرضه کالاهای بدون 
شناسه در سطح بازار از سوی سازمان حمایت، 
سازمان صمت استان ها، نیروی انتظامی و با 
همکاری سایر نهادهای امنیتی اجرا می شود.

این طرح با هدف اجرای مصوبات ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز و جلوگیری از عرضه 
کالاهای قاچاق و تقلبی انجام می شــود و به 
گفته معاون صنایع عمومی وزارت صمت در 
این طرح، نظارت بــر عرضه کالاهای مختلف 
در حوزه لوازم خانگی، لــوازم یدکی و کالای 

دخانی آغاز می شود.  
گفتنی است وزارت صنعت، معدن و تجارت 
فروردین سال گذشــته نیز طرحی مشابه با 
عنوان "طرح مقابله با قاچاق در سطح عرضه" 
را در حوزه لــوازم یدکی خــودرو آغاز کرد. 
لوازم یدکی خودرو، لوازم  خانگی، آرایشــی و 
بهداشتی، پوشــاک و دخانیات، پنج اولویت 
نخســت اجرای طرح وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در رابطه با مبارزه با قاچاق کالا اعلام 
شده بود. اما طرح بعد از مدتی متوقف شده که 
انتقاداتی از سوی فعالان حوزه پوشاک، لوازم 

خانگی و کالاهای دخانی به دنبال داشت.
محســن گرجــی -  مدیرکل دفتــر صنایع 
منسوجات و پوشــاک وزارت صمت - علت 
توقف طــرح در ســال گذشــته را وضعیت 
اجتماعی کشور در ســال گذشته عنوان کرد 
که باعث شد برای مدتی برخوردها در سطح 
عرضه با کالای قاچاق متوقف شــود. البته در 
حوزه پوشاک طرح های برخورد در با قاچاق در 
سطح عرضه سبقه بیشتری دارد و پیش از این 
هم یک بار در سال 1۳۹۷ هم آغاز شد، اما از 

نیمه سال 1۳۹۸ متوقف شد.

مبلغ یارانه کالابرگ الکترونیک 
بیشتر شد

وزیر تعاون،کار رفاه اجتماعی از افزایش ۸۰ هزار 
تومانی مبلغ یارانه کالابرگ الکترونیک خبر داد و 
اعلام کرد این طرح از هفته آینده اجرا می شود و 
همه یارانه بگیران یا هر عضو از خانواده هایشان 
که 4۰۰ هزار تومان دریافت نقدی یارانه دارند، 
در صورت استفاده و خرید کالابرگ الکترونیکی 
مبلغ یارانه آنها به 4۸۰ هزار تومان افزایش می یابد. 
دولت با هدف حمایت از معیشت خانوارها و حفظ 
سلامت غذایی افراد طرح کالابرگ الکترونیکی را 
به اجرا درآورده و اجرای موفق این طرح به کاهش 
تورم و تقویت معیشــت خانوار کمک بسیاری 

خواهد کرد.
در این طرح امکان خرید اعتباری 1۰ قلم کالای 
اساسی شامل ماست، شــیر،  پنیر، قند و شکر، 
ماکارونی، روغن مایــع، برنج، مرغ و تخم مرغ تا 
سقف مبلغ یارانه خانوار یک ماه زودتر از تاریخ 
واریز نقدی فراهم شده است. ارزش ریالی سبد 
مذکور ۵۳۰ هزار تومان است ولی سهم پرداختی 
مردم برای خرید 1۰ قلم کالا ۲۳۵ هزار و ۷۵۰ 
هزار تومان است که در صورت تورم احتمالی و 

افزایش قیمتها این سهم تغییر نمی کند.
بر اساس اعلام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مبلغ پرداخت یارانه برای دهک های اول تا سوم 
4۰۰ هزار تومان و دهک های چهارم تا نهم ۳۰۰ 
هزار تومان است و مردم به  عنوان مصرف کننده 
نهایی با استفاده از کارت های بانکی و اعتبار یارانه 
خود می توانند یک ماه زودتر از هر فروشــگاه یا 
سوپرمارکتی، کالای مورد نظر خود را از لیست 
1۰ قلم کالای اساسی پیش گفته با هر عنوان و 
برندی انتخاب و خریداری کنند.البته این اقلام 
نیز مشمول تغییر خواهد شد و طبق اعلام هادی 
کاشــف ـ مجری طرح کالابرگ الکترونیک در 
بسته حمایتی جدید، مشوق ها و اقلام جدیدی 
از جمله اقلام پروتئینی، ماهی و حبوبات و حتی 
گوشت به منظور حفظ و ارتقای سلامت جامعه 
به ویژه اقشار آسیب پذیر درنظر گرفته شده است.
به گفته وزیر کار در اجرای بند "ی" تبصره 14 
قانون بودجه بــه دولت اجازه داده شــده که به 
منظور مدیریت بازار و کمک به معیشت مردم 
طرح کالابرگ الکترونیکی را مجدداً اجرا کند که 
در این راستا مشوق هایی را ایجاد کردیم که در 
گام اول یارانه دهک های کم برخوردار جامعه ۲۰ 

درصد افزایش می یابد.
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رئیس جمهور با اشاره به گزارش معاون اجرایی 
درباره عدم تمکن مالی برخی واجدان شــرایط 
در طرح مســکن برای تأمین پیش پرداخت ها، 
وزارت مسکن و دســتگاه های ذیربط را مأمور 
کرد تدابیر لازم را به عمل آورند تا افراد نیازمند و 
حائز شرایط از لیست متقاضیان در طرح مسکن 

خارج نشوند.
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« در جلسه هیئت 
دولت با اشاره به گزارش ارائه شده از سوی معاون 
اجرایی رئیس جمهــور در خصوص عدم تمکن 
مالی برخی واجدان شــرایط در طرح مســکن 
برای تأمین پیش پرداخت ها، وزارت مســکن و 
دســتگاه های ذیربط را مأمور کرد تدابیر لازم را 
به گونه ای به عمل آورند تــا افراد نیازمند و حائز 
شــرایط از لیســت متقاضیان در طرح مسکن 

خارج نشوند.
رئیس جمهــور بــه گزارش هــای دریافتی از 
مشکلات مربوط به حوزه دارو نیز اشاره کرد و با 
بیان اینکه دارو همچون نان برای مردم اهمیت 
دارد و دولت خود را ملزم به تأمین آن می داند، از 
وزیر بهداشت و رؤسای سازمان  برنامه و بودجه و 
بانک مرکزی خواست که اقدامات لازم در جهت 
تأمین اعتبار مورد نیاز برای دارو را به عمل آورند.

آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با 
اشــاره به اقدامات چند ماه گذشته دولت برای 
ایجاد و راه اندازی زیرســاخت های اجرای طرح 

کالابرگ، وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی را 
متولی اطلاع رســانی در این خصوص معرفی و 
لزوم اطلاع رســانی یکپارچه، دقیــق و به موقع 
برای آگاهی مردم و رفع دغدغه ها و نگرانی آنها 
درخصوص تأمین کالاهای اساسی با اجرای این 

طرح را مورد تأکید قرار داد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به اخبار برخی 
رســانه ها مبنی بر پرداخت تســهیلات ویژه به 
کارکنان بانک ها، اظهار داشت: پرداخت هرگونه 
تسهیلات بانکی باید مبتنی بر ضوابط و عادلانه 
باشد و نباید این احساس در جامعه به وجود آید 
کسی که به خزانه نزدیک تر است، می تواند زودتر 

و بیشتر از منابع بهره ببرد.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه دولت سیزدهم با 
هرگونه رویه خلاف عدالت و تبعیض آمیز مخالف 
است، وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی را مأمور 
کرد چنانچه آیین نامه ای وجــود دارد که برای 
کارکنان بانک ها تســهیلات ویژه و غیرمتعارف 
در نظر گرفته، مورد بازبینی و اصلاح قرار گرفته 
و به مردم اطلاع رســانی شود. رئیس جمهور در 
ابتدای این نشست با تبریک ولادت امام رضا)ع( 
و دهه کرامت، حلم در برابر ســختی ها و شداید 
را از آموزه هــای مهم آن حضرت برشــمرد و به 
همه همکاران دولت توصیــه کرد در پیگیری و 
گره گشــایی از کار مردم با حلم رفتار کنند و در 

خدمت به خلق خود را در محضر خدا ببینند.

مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه 
تجارت ضمن اشاره به تسهیل انتقال پول بین ایران و 
روسیه، گفت: مقرر شده مضاف بر انتقالات پولی از 
ظرفیت ارزهای ملی و محلی دو کشور نیز استفاده 
شود. رحمت الله خرمالی در مورد ارتباط بانکی ایران و 
روسیه اظهار داشت: در حوزه تجارت خارجی در کنار 
الزاماتی مانند رعایت مقررات بهداشتی، استاندارد 
و… دو موضوع شامل تکمیل زیرساخت ها و سهولت 

نقل و انتقال پول نیز مطرح است.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه 
تجارت ایران افزود: در مورد روابط بانکی بین ایران و 
روسیه با پی گیری هایی که سازمان توسعه تجارت و 
بانک مرکزی انجام دادند این مهم اتفاق افتاد و نماینده 
دومین بانک بزرگ روسیه )VTB( به ایران معرفی شد 

و این نمایندگی به زودی در ایران افتتاح خواهد شد.
وی تصریح کرد: کمک مهم این مساله آن است که 
ما بتوانیم انتقالات وجوه را با سهولت بیشتری انجام 
دهیم و از این بابت نگرانی خاصی نداشــته باشیم. 
خرمالی گفت: در کمیته بانکی هم توافقاتی صورت 
گرفته که مضاف بر انتقالات پولی، استفاده از ظرفیت 
ارزهای ملی و محلی دو کشور در دستور کار قرار گیرد.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه 
تجارت ایران گفت: همچنین مقرر شده به صورت سه 
جانبه با یکی از کشورهای همسایه از ظرفیت بانک 
روسی -در آن کشور- استفاده کنیم و بتوانیم مبادلات 
پولی را داشته باشیم. این موضوع تا حدودی نگرانی 
تجار را در حوزه انتقالات وجوه رفع می کند. وی درباره 
پروژه رشت- آستارا نیز اظهار داشت: در پروژه کریدور 
شمال- جنوب در مسیر رشت- آستارا خلأ ریلی داریم؛ 
با موافقت نامه ای که با حضور رؤسای جمهور ایران و 
روسیه امضا شد قرار است با تأمین مالی مشترک دو 

کشور این خط ریلی نرمال احداث شود.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه 

تجارت ایران افزود: راه اندازی این خط قطعاً به افزایش 
حمل و ترانزیت کالا از مبدا روسیه به دیگر کشورهای 
حوزه خلیج فــارس و حوزه شــرق کمک می کند؛ 
همچنین حمل کالا بین دو کشور ایران و روسیه با 

سهولت بیشتر همراه خواهد شد.
وی ادامه داد: در واقع این کریدور روی حجم مبادلات 
دوجانبه ایران و روسیه از منظر ریلی هم تأثیر زیادی 
می گذارد. همچنین ایــران می تواند تبدیل به هاب 
منطقه در حوزه ترانزیت شود. خرمالی تصریح کرد: 
در حال حاضر ارتباط ایران با کشورهای حوزه خلیج 
فارس رو به بهبود اســت بنابراین با استفاده از این 
کریدور می توان نقش ایران را در ترانزیت کالا افزایش 

داد.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه 
تجارت ایران یادآور شــد: با توجه به اجلاس اخیری 
که در کازان برگزار شد کشورهای همسایه عربی هم 
تمایل خود را اعلام کردند که در پروژه کریدور شمال- 
جنوب همکاری کنند تا ایران تبدیل به هاب منطقه 
تبدیل شود. خرمالی در مورد زمان اجرایی شدن این 
پروژه گفت: با توجه به ابعاد کار، به نظر می رسد که 
تکمیل و اجرای این پروژه حدود ۳ سال طول بکشد. 
وی همچنین در مورد هدف گذاری صادرات به روسیه 
نیز تصریح کرد: هدف گذاری برای ســال جاری این 
است که صادرات غیرنفتی به روسیه حداقل به یک 
میلیارد دلار برســد. خرمالی تاکید کرد: توافقنامه 
تجارت آزاد بین ایران و اتحادیه اوراسیا می تواند اثر 

خوبی بر افزایش تجارت بین ایران و روسیه بگذارد.
مدیرکل آسیای میانه، قفقاز و روسیه سازمان توسعه 
تجارت ایران درباره حوزه کشاورزی هم گفت: در حوزه 
همکاری های کشاورزی و شیلاتی توافقاتی انجام شده 
و کمیسیون شیلاتی ایران با روسیه همکاری هایی را 
شروع کردند. در حوزه آبزیان هم سال گذشته رشد 

خوبی داشتیم.

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و عمان گفت: 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی فرصت های خوب توسعه 
همکاری های ۲ کشور محسوب می شوند. جمال رازقی با 
اشاره به ظرفیت های سرمایه گذاری و تعاملات اقتصادی 
با کشور عمان گفت: با توجه به زیرساخت های مناسب 
اقتصادی، حمل و نقل و لجستیک فراهم شده و همچنین 
تلاش و جدیت فعالان اقتصادی بخش خصوصی میزان 
صادرات و مراودات تجاری دو کشــور ایــران و عمان 
براســاس آمار دوازده ماهه گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، در سال 14۰1 نسبت به ســال 14۰۰ رشد ۵۲ 

درصدی را تجربه کرد.
وی با بیان اینکه مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی ایران و 
عمان فرصت های خوب توسعه همکاری های دو کشور 
محسوب می شــوند افزود: عمان ۳منطقه آزاد صحار، 
صلاله و المزیونــه و ۲ منطقه ویژه اقتصــادی الدقم و 
مزرعه دانش عمان دارد. با توجه به مزیت ها و مشوق های 
سرمایه گذاری که در این مناطق وجود دارد از استقبال 

خوب سرمایه گذاران خارجی برخوردار است.
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عمان تاکید کرد: 
فرصت همکاری های مشــترک در مناطق آزاد و ویژه 

اقتصادی با عمان طــی تفاهم نامه اخیــر ریل گذاری 
شده است. رازقی با اشاره به مزایا و معافیت های قانونی 
موجــود در مناطق آزاد، زیرســاخت  های مناســب و 
موقعیت جغرافیایــی آنها که در همجواری ســواحل 
جنوبی کشور و کشــورهای همســایه قرار گرفته اند 
افزود: ســرمایه گذاران و تولیدکننــدگان خارجی با 
استفاده از مواد اولیه نســبتا ارزان قیمت، بسته بندی 
 نهایــی محصولات خــود را در کشــور عمــان انجام 

می دهند. 
با توجه به تحریم های ظالمانه علیه ایران ایجاد مناطق 
آزاد مشترک می تواند به کاهش اثرات تحریم ها کمک 
کند و رونق اقتصادی برای ما به همراه داشــته باشــد. 
اخیرا در جریان ســفر رســمی آقای »هیثم بن طارق 
آل سعید« ســلطان عمان به جمهوری اسلامی ایران، 
تفاهم نامه همکاری بین مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
ایران و عمان توســط »حجت الله عبدالملکی« مشاور 
رییس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق آزاد تجاری 
ـ صنعتی و ویــژه اقتصادی ایــران و »قیس بن محمد 
 الیوسف« وزیر تجارت، صنعت و توسعه سرمایه گذاری 

عمان امضا شد.

وزیر اقتصاد مهم ترین رویکرد دولت و این وزارتخانه برای 
رشد تولید را رفع انحصار از فضای کسب و کار با تسهیل 
صدور مجوزها اعلام کرد و گفت: در سال 14۰۲ علاوه بر 
تکمیل و فراگیری مجوزها، پیش بینی پذیر کردن اقتصاد 
به طور جدی در دستور کار است. سیداحسان خاندوزی 
اظهار کرد: سیاست اصلی و بدون تغییر دولت در اقتصاد، 
کاهش هزینه های تولید و سهولت فعالیت های تولیدی 
اقتصادی و در مقابل پرهزینه کردن فعالیت های غیرمولد 
و سوداگران در اقتصاد است و برای اجرای این سیاست، 
دولت برای سال 14۰1 مهم ترین دستور کار خود را ورود 
فعالان اقتصادی، شکستن انحصارها و رفع موانعی قرار 

داد که مانع ورود کارآفرینان و جوانان به بازار کار بود. وزیر 
اقتصاد افزود: تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار در این 
زمینه دستور کار مهمی بود که با همکاری بسیار خوبی 
که رسانه ملی داشت، توانستیم در سال گذشته درگاه 
ملی مجوزها را به شکل عملی وارد فعالیتی کنیم که هم 
صدور مجوزها به شکل برخط، بدون کاغذ، بدون مراجعه 
حضور مردم و تولیدکنندگان صورت گیرد و هم کاملًا 
تاخیرها رصد می شود تا مشخص شود چه دستگاه هایی 
در این زمینه کوتاهی می کنند، بنابراین وارد یک عصر 

جدید از نظام مجوزدهی می شویم.
وی یادآور شد: وزارت اقتصاد به صورت هفتگی علی رغم 

اینکه برخی از دستگاه ها گلایه می کردند و دلخور می شدند 
از اینکه چرا رتبه پایین یا بعضی از کوتاهی آنها انعکاس 
پیدا می کند، گزارش داد چرا که دولت به شــعار تولید و 
ایجاد انگیزه برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشور 
متعهد است و باید دســتگاه ها خودشان را اصلاح کنند، 
نه تولیدکنندگان و مردم چوب کوتاهی های دستگاه های 
اجرایی را بخورند.وزیر اقتصاد تصریح کرد: این مسیر چند 
دهه ای با همت دولت و قانونی که مجلس شورای اسلامی 
مصوب کرد در طول یک ســال و نیم اخیر متحول شده 
اســت و دولت در این زمینه کوتاهی نخواهد کرد و تمام 

ابعاد قانون را به شکل کامل پیاده خواهیم کرد.

رئیس جمهور: 

متقاضیان واجد شرایط مسکن به خاطر مشکل مالی از قلم نیفتند
مبادلات پولی تسهیل می شود

جزئیات افتتاح بانک روسی در ایران

فرصت طلایی همکار ها با عمان در مناطق آزاد

وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

رفع موانع ورود کارآفرینان و جوانان به بازار کار

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

ضرورت تحقق تولید صادرات محور
مسعود دانشمند، اقتصاددان

یکی از شرایط اصلی برای تحقق رشد و رونق تولید این است که اقتصاد بر پایه صادرات جلو برود. تولید صادرات محور باید در دستور کار باشد. تولید باید به  اندازه ای حمایت شود و موانع بر سر راه آن برداشته شود تا 
بتواند برای حضور در بازارهای جهانی حرفی برای گفتن داشته باشد. تولید داخلی باید با کالاهای خارجی از لحاظ کیفیت برابری کند. 

در حال حاضر خلق ارزش افزوده در اقتصاد ایران بسیار کم اســت. در حالی که اگر ما ارزش افزوده ای خلق نکنیم، نمی توانیم صادرات مطلوبی داشته باشیم. باید با استفاده از قابلیت ها و مزیت های تولیدی که وجود 
دارد، به زنجیره تولید ارزش افزوده جهانی ورود کنیم. همچنین برای ثبات اقتصادی ما باید بتوانیم با دنیا ارتباط برقرار کنیم. هیچ تاجری در دنیا با پول در جیب خود تجارت نمی کند بلکه تجارت تاجر با اعتبار او است.  

تاجران ما در ایران به این دلیل که ارتباطی با نظام بانکی جهانی نداریم ناچار هستند که با پول جیب خود تجارت کنند. به همین دلیل قیمت کالاهای وارداتی آن ها گران تمام می شود.
اگر دولت قصد دارد تورم را کاهش دهد در گام نخست باید تولید را سامان دهد. وقتی تولید سامان پیدا کند، ایجاد اشتغال هم بالا می رود. وقتی اشتغال افزایش پیدا مکند، به دنبال آن درآمد دولت هم بالا می رود. وقتی 

درآمد دولت افزایش پیدا  کند، از افزایش نقدینگی در کشور جلوگیری می شود.
بدون این راهکارها نمی توان به اقتصاد مولد دست یافت. امروز مهمترین مســاله ای که در مورد اقتصاد وجود دارد موضوع توجه به بخش تولید است. باید موانع تولید و کسب وکار از میان برداشته شود. راهی جز این 

نداریم. بنابراین خروج اقتصاد کشور از حالت رکود و رشد اقتصاد و تولید، نیازمند الزاماتی است که باید به آنها توجه کرد.



3 بازار

رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم  خانگي تهران با تکذيب اخباري 
مبني بر رشد بيش از دو برابري قيمت لوازم خانگي در فضاي مجازي 
گفت: افزايش قيمت لوازم خانگي صحت ندارد و زماني مي توان گفت 
اين اقلام گران شده که دستگاه هاي نظارتي يعني سازمان حمايت از 

مصرف کننده اين افزايش را به صورت رسمي تاييد کند.
اکبر پازوکي، رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي تهران درباره 
وضعيت بازار نيز اظهار کرد: درحال حاضر تقاضا براي خريد نقدي 
لوازم خانگي زياد نيست و مردم به خريد اقساطي روي آورده اند. در 

واقع ميزان خريد نقدي لوازم خانگي روزبه روز کمتر مي شود.
پازوکي اضافه کرد: اکنون انواع مــدل هاي لوازم خانگي با برندهاي 

مختلف در بيشتر فروشــگاه ها از زنجيره اي، تعاوني ها و فروشگاه 
هاي بازنشستگان لشکري و کشوري گرفته تا فروشگاه هاي متعلق 
به خود توليدکنندگان به صورت اقساطي به فروش ميرسد. اگرچه 
سود فروش اقساطي لوازم خانگي بالاست ولي مردم خريد اقساطي 

را ترجيح مي دهند و لوازم خانگي کمتر نقدي به فروش مي رسد.
رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم خانگي تهران با اشــاره به اينکه 
توليدکنندگان به جاي فروشندگان خرد بازار را در دست گرفته اند، 
گفت: فعالان صنفي در طول پنج سال گذشــته براي تغيير سليقه 
مردم بســيار تلاش کردهاند تا خريداران کالاي ايراني را جايگزين 
خارجي کنند. در مقابل توليدکننده به جاي اينکه قيمت توليدات 

خود را کاهش دهد و قدمي در راســتاي رونق کسب وکارهاي خرد 
بردارد، خودشان بازار را در دست گرفته اند و توجهي به اصناف خرد 

نمي کنند.
پازوکي در انتها با انتقاد از فروش گسترده اقساطي لوازم خانگي در 
سراسر کشــور، توضيح داد: بانک ها به جاي اينکه نقدينگي خود را 
وارد عرصه توليد کنند، تسهيلات براي فروش اقساطي لوازم خانگي 
ارائه مي دهند. فروش گســترده اقســاطي منجر به آسيب کسبه 
خرد مي شود، زيرا کســبه خرد در اين بازار کم تر توان عرضه لوازم 
 خانگي به صورت اقســاطي را دارند و مردم هم زيربار خريد نقدي

 نمي روند.

رئيس اتحاديه فروشندگان کاغذ و مقواي تهران از کاهش ۲۰۰ هزار 
توماني قيمت کاغذ خبر داد و گفت: در حال حاضر قيمت هر بند از 

اين محصول به يک ميليون و ۴۰۰ هزار تومان رسيده است.
حميد نيکدل، رئيس اتحاديه فروشــندگان کاغــذ و مقواي تهران 
با بيان اينکــه بــراي مدتــي ارز واردات کاغذ از تــالار دوم مرکز 
مبادله ارز و طلا به سختي تامين شــد، اما در حال حاضر کاغذ ارز 
نيمايي، معادل ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومان، دريافت ميکند، اظهار کرد: 
همچنين تامين ارز اين کالا تا حدودي تســهيل شده که مجموع 

 اين شــرايط منجر به کاهش ۲۰۰ هزار توماني قيمت هر بند کاغذ 
شده است.

البته به گفته وي کاهش ۹۰ تا ۱۰۰ دلاري قيمت جهاني کاغذ در 
دو ماه گذشــته نيز بر قيمت کاغذ اثر داشته اســت. رئيس اتحاديه 
فروشندگان کاغذ و مقواي تهران قيمت فعلي هر بند کاغذ ۷۰*۱۰۰ 
را يک ميليــون و ۴۰۰ هزار تومــان عنوان کرد و گفــت: در حال 
حاضر شــرکت چوب و کاغذ مازنــدران نيز در حال توليد ســالانه 
۳۵ تا ۴۰ هزار تن کاغذ تحرير اســت. البته اين شــرکت با وزارت 

 ارشاد قرارداد بســته تا کاغذ خود را در به توليد کتاب هاي درسي
 اختصاص دهد.

نيکدل در ادامه با بيان اينکه کاغذ يک کالاي اساسي است، تصريح 
کرد :درخواست ما اين اســت که دولت به فکر مناطق محروم و کم 
برخوردار باشد که بايد براي فرزندان دانش آموز خود دفتر و کتاب 
تهيه کنند. در حال حاضر قيمت يک دفتــر ۱۰۰، حدود ۵۰ تا ۶۰ 
هزار تومان است. بنابراين پيشنهاد ما اين است که در ماليات کاغذ 

تجديدنظر شود و با کاغذفروشان مانند ناشران برخورد کند

سرپرست دفتر بازرســی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت:  هيچگونه افزايشی در قيمت نان و آرد وجود ندارد 
و مردم گرانفروشان را با سامانه ۱۲۴ اطلاع دهند تا بر خورد جدی 

با آنها بشود.
خبرهايی بود مبنی بــر اينکه اتحاديه نانوايان نامه ای به ســازمان 
حمايت کننده و از مصــرف کننده برای افزايــش دادن قيمت نان 
نوشــته و آنها هم با افزايش قيمت نان موافقت کرده اند، اما قيمت 
جديد تاکنون به صنوف ابلاغ نشده اســت به همين دليل برخی از 
نانوايان در سطح استان تهران و ســاير شهرستان ها نرخ مصوب را 
رعايت نمی کنند و زير  پوستی قيمت را افزايش داده اند، برای بررسی 
صحبت و سقم اين موضوع با مسعود امرالهی سرپرست دفتر بازرسی 
و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت وگو کرديم.

امرالهی در اين باره که آيا تغيير جديدی در قيمت نان وجود داشته 

است، گفت:  هيچ گونه تغيير در قيمت نان و آرد وجود نداشته و هر 
گونه فروش بيش از نرخ مصوب گرانفروشی به حساب می آيد و بخش 
بازرســی و تعزيرات برخورد خواهد کرد. سرپرست دفتر بازرسی و 
نظارت بر کالاهای اساســی وزارت جهاد کشاورزی درباره اينکه آيا 
اطلاع داريد کــه اتحاديه ها نامه به ســازمان حمايت برای افزايش 
قيمت نان نوشته باشــند؟گفت: از وجود چنين درخواستی اطلاع 
ندارم اما با اظيمينان می گويم که هيچ افزايش قيمتی در نان و آرد 

وجود نداشته است.
امرالهای تاکيد کرد که مردم هر گونه گرانفروشی بيش از نرخ مصوب 
را با شماره ۱۲۴ اطلاع دهند و مطمئن باشند که در کوتاه ترين زمان 

برخورد خواهد شد.
امرالهی ادامــه داد:  دولت يارانه آرد را خــودش پرداخت می کند و 
به همين دليل نانوايان را موظف کرده اســت که برای رفاه مردم به 

قيمت مصوب به مردم بفروشــند وحتی با افزايش قيمت گندم در 
سال جاری هم دولت سهم يارانه پرداختی خود را افزايش می دهد 

تا نان گران نشود.
وی ادامه داد:  دولت برای تشــويق نانوايان و جبران هزينه های آنها 
پايان هر روز ۱۵ تا ۳۰ درصد نان پخت شــده را در قالب مشوق به 

حساب آنها واريز می کند.
برخی از نانوايان اخيرا قيمت های بيشتری را برای تحويل هر قرص 
نان از خريدار می گيرند، قبلا اين گرانفروشی ها به بها نه نان کنجدی، 
کنجدی يک رو و دور بود اما مدتی اســت که برای نان معمولی هم 
رقم بيشتری دريافت می کنند و در نانوايی هايی که کارت هوشمند 
وجود ندارد اين مسئله رايج تر است و خيلی از مردم به قول خودشان 
به خاطر چند هزار تومان حاضر نيستند با اين گونه نانواها دهان به 

دهان شوئد.

وزير اقتصاد گفت: با شورای نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام برای به 
ثمر رسيدن لايحه ماليات بر سوداگری مکاتبه کرديم و اميدواريم که هرچه 
زودتر اين قوانين به نتيجه برسد.سيد احسان خاندوزی اعلام کرد: دولت به 
شدت از طرح ماليات بر سوداگری حمايت می کند. اين طرح بايد دهه ها قبل 
به سرانجام می رسيد؛ چراکه در ۱۷۰ کشور دنيا ماليات بر سوداگری اجرا 
می شود. وزير اقتصاد گفت: با شورای نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت 
نظام برای به ثمر رســيدن لايحه ماليات بر ســوداگری مکاتبه کرديم و 

اميدواريم که هرچه زودتر اين قوانين به نتيجه برسد.
وی همچنين اظهار داشــت: در راســتای کاهش هزينه توليد و سهولت 

فعاليت های توليدی اقتصادی و در مقابل پرهزينــه کردن فعاليت های 
غيرمولد و سوداگران در اقتصاد در دستورکار دولت قرار دارد و تمرکز دولت 
در سال ۱۴۰۱ بر روی ورود فعالان اقتصادی به بازار کار و شکستن انحصارها 
و موانعی بود که مانع فعاليت های کارآفرينان در بازار کار می شد.وزير امور 
اقتصادی و دارايی همچنين گفت: عملکرد دستگاه ها به صورت هفتگی در 
زمينه صدور مجوزها بررسی می شود و بر اساس آخرين گزارش ها، وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت نيرو و وزارت تعاون کمترين ميزان تأخير در پاسخ 
دادن به مجوزها دارند و وزارت صمت، وزارت ارتباطات بيشترين تأخير در 
اين زمينه را دارند. خاندوزی گفت: معطلی در صدور مجوزها و مفاسد مسير 

تاريخی با همت دولت و مصوبه مجلس شکســته شد و تمام موارد قانون، 
سهولت کسب و کار را اجرا خواهيم کرد.به گفته وزير امور اقتصادی و دارايی، 
در ادامه باز کردن زنجير از ورود فعالان اقتصادی به بازار کار، پيش بينی پذير 
کردن اقتصاد را دنبال می کنيم و برنامه دولت اين است که مقررات گذاری از 

سوی دستگاه ها را نظم بخشد.
به گفته خاندوزی؛ سال گذشته در حوزه گمرک ۳۳۰ بخشنامه گمرکی از 
سوی دستگاه های مرتبط صادر شد که در دو ماه اول سال گذشته بيش از 
۵۱ ابلاغيه صادر شد که امسال اين رقم به ۳۰ مورد رسيد و در ماه های آينده 

ابلاغيه ها کمتر خواهد شد.

وزير راه و شهرســازی با اشاره با يکی از روش های 
در پيش گرفته شده در اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن مبنی بر ارائه زمين به مردم برای ساخت 
واحدهای يک طبقه گفت: تا کنون در طرح نهضت 
ملی مسکن بيش از ۳۱ هزار هکتار زمين اختصاص 

يافته است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مهرداد بذرپاش با 
اشاره به بخشی از اقدامات انجام شده توسط وزارت 
راه و شهرسازی، اظهار داشــت: در حوزه ساخت 
مسکن در قالب طرح نهضت ملی مسکن با فعاليت 
شبانه روزی همکاران، نتايج قابل توجهی به دست 
آمده که در مقايســه با سال های گذشته می توان 

بزرگی آن را درک کرد.
وی خاطرنشان کرد: در طرح مسکن مهر که طرح 
بزرگی بود، ۸ هزار هکتار زمين برای ساخت مسکن 
به محدوده شهر الحاق شد که در طرح نهضت ملی 
مسکن تا کنون اين رقم به بيش از ۳۱ هزار هکتار 
زمين رسيده اســت. بذرپاش با اشاره به سياست 
اصلی وزارت راه و شهرســازی مبنی بر ســاخت 
واحدهای تک طبقه با ارائه زمين به مردم، گفت: 
اين يک اقدام کم ســابقه بعد از انقلاب بوده و در 
شکستن احتکار و ســوداگری، جوانی جمعيت و 

اميد آفرينی بين مردم تاثير شگرفی دارد.
وزير راه و شهرسازی درباره پيشرفت های رخ داده 
در حوزه ريلی هم توضيح داد: بزرگ ترين اقدام در 
اين حوزه تکميل کريدورهای شمال به جنوب و 
شرق به غرب کشور است که وارد مراحل جديدی 
شده است. وی افزود: تکميل اين کريدورها کاری 
بسيار بزرگ و بی سابقه است که با همکاری همه 
کشورها برای اســتفاده از آن در حال انجام بوده و 

برای آيندگان و فرزندانمــان توليد ثروت ملی به 
دنبال خواهد داشت.

بذرپاش در ادامه به اقدامات بزرگ انجام شده در 
راستای توســعه ناوگان هوايی اشاره کرد و گفت: 
با وجود اينکه حوزه هواپيمايــی يک حوزه ۱۰۰ 
درصد تحريمی است، مسير را رو به جلو طی کرده 
و دستاوردهايی به همراه داشته است. وی در ادامه 
در خصوص حــوزه بنادر اطهار کرد: اســتفاده از 
ظرفيت های بنادر با سرمايه گذاری بخش عمومی، 
بخش خصوصی و کشورهای خارجی در اولويت 

وزارت راه و شهرسازی قرار دارد.
بذرپاش با اشاره به ابلاغ بســته ۱۹ گانه در حوزه 
شهرسازی و بافت فرســوده، تصريح کرد: اجرای 
اين بسته جهشی را در توليد مسکن ايجاد خواهد 
کرد و علاوه بر افزايش ايمنی واحدهای مسکونی 
که تاثيرات قابل توجهی برای نجات جان انسان ها 
دارد، رشد توليد مسکن، توليد شغل و کسب و کار 

را هم به ارمغان خواهد داشت.
وزير راه و شهرســازی تاکيد کرد: يکی از بهترين 
روش های توليد مسکن ساخت و سازها و نوسازی 
بافت فرسوده اســت. وی به مصوبه اخير وزارت 
راه و شهرسازی اشــاره کرد و گفت: بر اساس اين 
مصوبه هر زمينی که بيش از ۱۰ ســال از کاربری 
مسکونی آن گذشته و ســاخت و ساز در آن انجام 
نشده باشــد بايد تغيير کاربری دهد که با اين کار 
رونقی در ساخت و ساز ايجاد خواهد شد. بذرپاش 
همچنين دربــاره اقدامات انجام شــده در حوزه 
راهداری گفت: غير از اصلاح نقــاط حادثه خيز، 
ابرپروژه های ارزشــمندی در حال اجراســت که 

به زودی اطلاع رسانی خواهد شد

افزايش قيمت لوازم خانگي صحت ندارد

کاهش قيمت کاغذ در بازار

نان گران نشده است

مکاتبه مالياتی دولت با شورای نگهبان و مجمع تشخيص
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اداره آمار ترکيه اعلام کرد مبادلات تجاری اين 
کشور با ايران در چهار ماهه نخست سال جاری 
ميلادی به يــک ميليــارد و ۷۲۵ ميليون دلار 
رسيده است. آمارهای منتشر شده توسط اداره 
آمار ترکيه نشان می دهد مبادلات تجاری ايران 
با اين کشــور در چهار ماهه نخست سال جاری 

ميلادی افت ۲۰ درصدی داشته است.
مبادلات تجاری ايران و ترکيــه در چهار ماهه 
نخست سال جاری ميلادی يک ميليارد و ۷۲۵ 
ميليون دلار اعلام شده است. اين رقم در چهار 
ماهه نخست سال قبل ۲ ميليارد و ۱۷۳ ميليون 
دلار بوده اســت. کاهش بيــش از ۴۰ درصدی 
قيمت گاز مهم ترين علت افــت ارزش تجارت 
 ايران و ترکيــه در چهار ماهه نخســت ۲۰۲۳

 بوده است.
بر اســاس اين گزارش صادرات ترکيه به ايران 
در ماه های ژانويه تا آوريــل ۲۰۲۳ با کاهش ۴ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه 
شده و به ۹۰۴ ميليون دلار رسيده است. ترکيه 
در ماه های ژانويه تا آوريل سال قبل ۹۴۲ ميليون 

دلار کالا به ايران صادر کرده بود.
واردات ترکيــه از ايران در چهار ماهه نخســت 
۲۰۲۳ نيز کاهش ۳۳ درصدی نســبت به مدت 
مشابه سال قبل داشته است. ترکيه در ماه های 
ژانويه تا آوريل سال قبل ۱ ميليارد و ۲۳۱ ميليون 
دلار کالا از ايران وارد کرده بــود که اين رقم در 
مدت مشابه امسال به ۸۲۱ ميليون دلار کاهش 

يافته است.
بر اساس اين گزارش کل صادرات ترکيه در چهار 
ماهه نخســت ســال ۲۰۲۳ بالغ بر ۸۰ ميليارد 
دلار و واردات اين کشور ۱۲۴ ميليارد دلار بوده 
است. آلمان بزرگ ترين صادرکننده به ترکيه و 
روسيه بزرگ ترين منبع واردات اين کشور اعلام 

شده است.

رييس سازمان هواپيمايی کشوری گفت: ناوگان 
هوايی ايران آمادگی انجام پروازهای مســتقيم 
تهران- قاهره را دارد. محمــد محمدی بخش، 
معاون وزير راه و شهرسازی درباره مذاکرات برای 
راه اندازی پروازهای مستقيم ايران- مصر اظهار 
داشت: پس از اينکه وزارت امور خارجه مقدمات 
را فراهم کرد ســازمان هواپيمايی کشــوری به 
برقراری پروازهــای بين تهران- قاهــره اقدام 

خواهد کرد.
وی ادامه داد: هيچ محدوديتی برای انجام پرواز 

ايران - مصــر و بالعکس وجود نــدارد و ناوگان 
هوايی کشورمان آماده انجام پروازهای هستند.

رييس سازمان هواپيمايی کشوری با بيان اينکه 
زيرساخت ها برای انجام پروازهای در مسيرهای 
مختلف آماده است، گفت: با توجه به تقاضا برای 
سفر به مصر  شــرکت های هواپيمايی متقاضی 
انجام پروازها به قاهــره خواهند بود و می توانيم 
شروع خوبی داشته باشيم و با توجه هواپيماهای 
پهن پيکری که داريم آمــاده برقراری پروازهای 

مستقيم به مصر هستيم.

مديرکل دفتر خدمات بازرگانی معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی، از سيستمی 
شدن ثبت ســفارش کالای اســتراتژيک برنج 
خبر داد. ميثم جاهدی، مديرکل دفتر خدمات 
بازرگانــی )تجــارت خارجــی( وزارت جهاد 
کشاورزی با بيان اينکه سفارش کالای استراتژيک 
برنج سيستمی می شود، گفت: با توجه به ساختار 
جديــد و نظر شــورای بازرگانــی وزارت جهاد 
کشاورزی بر شفافيت و تسهيل امور بازرگانان، 
تجار و فعالان امنيت غذايی مــردم؛ مهمترين 
حلقه اوليه، شفاف سازی در زمينه ثبت سفارشات 
است که در اين راســتا، با سيستمی شدن ثبت 
ســفارش شــرکت ها، قابليت رصد دقيق و حل 

مسائل با سرعت وجود دارد.
وی با بيــان اين که کالای اســتراتژيک برنج به 
عنوان يکــی از مهمترين کالاهای اساســی و 
مصرفی مردم و آخريــن کالای اصلی و ارزبر در 
کشور است که تاکنون ثبت سفارشات آن به دليل 
پيچيدگی های خاص و متفاوت با ساير کالاها، به 
صورت دستی و محاسبه ای اوليه انجام می شده 
است، گفت: سيستمی شــدن به معنای بررسی 
خودکار فرمت های ثبت ســفارش شرکت ها بر 
اساس مبانی تعريف شده )اعم از بررسی اصالت 
مدارک و سقف قيمتی و ساير موارد مؤثر( و تأييد 
يا رد خودکار و حذف فرايند چالشــی بررســی 
دستی و احتمال نسبی خطای انسانی است، که 

به زودی در محصول برنج اجرايی می شود.
جاهــدی بــه پيگيــری مســتمر و برگزاری 
نشســت های هماهنگی و فنی بيــن نهادها با 
حضور مديران وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
)سامانه جامع تجارت(، وزارت بهداشت )سازمان 
غذا و دارو( و وزارت جهاد کشــاورزی در ســوم 
خرداد اشــاره کرد و گفت: مقرر شد با همکاری 
بين دستگاهی، سيستمی شدن ثبت سفارشات 
برنج از اواخر خرداد ماه سال جاری اجرايی شود.

وی بــا بيــان اين که سيســتمی شــدن ثبت 
سفارشات برنج با تأخير ۵ ســاله از توافق قبلی، 
انجام می شــود، بيان کــرد: ايــن تأخير باعث 
بروز مشــکلات عديده کمبود يا بيش بود ثبت 
سفارشات سالانه، عدم محاسبه دقيق سهم بازار 
شرکت ها و عدم امکان رصد مناسب جريان ورود 
کالا به کشور )غير از مسائل ارزی( شده و مورد 
انتقاد واردکننــدگان، توليدکنندگان و مصرف 

کنندگان قرار گرفته بود.
مديرکل دفتر خدمات بازرگانــی وزارت جهاد 
کشاورزی تصريح کرد: فاز اول اجرای اين پروژه 
طبق توافق با مديــران مرتبط ســامانه جامع 
تجارت و سازمان غذا و دارو مقرر شده تا از اواخر 
ماه جاری در محصول برنج اجرايی شود، اين مهم 
گام مؤثری در مديريت مناسب و بررسی جريان 
ورود کالا به کشور و عمل به قانون ضد انحصار و 

مبارزه با فساد و شفافيت خواهد بود.

رييس سازمان امور مالياتی با 
اشاره به راهبردهای سازمان 
امور مالياتی در دوره جديد، 
گفت: حمايــت از توليد با 
رويکرد مقابله با طبقه دلال 
و تکريم موديان از جمله راهبرهای اساسی سازمان 
امور مالياتی در دوره جديد است. سيدهادی سبحانيان 
رييس سازمان امور مالياتی کشور گفت: نظام مالياتی 
با توجه به وضعيتی که در گذشته داشته است نيازمند 
طی مسير تحولی است. اين توحل از جنس تکاليف 
بودجه ای نيز هست. در حال حاضر بايد بيش از ۵۰ 
درصد از بودجه را تامين کنيــم. منظر ديگر عدالت 
محوری اســت. در نتيجه چند راهبــرد را در پيش 

گرفتيم.
وی افزود: بحث ماليات متمرکز در سازمان امور مالياتی 
نيست و کليه بخش های حاکميتی بايد کمک کنند. 
يکی از راهبردها اين اســت که سازمان امور مالياتی 

بازوی قدرتمندی برای توليد باشد. با تقاطع گيری 
حساب های بانکی با طبقه دلال مقابله خواهيم کرد. 
اگر قصد داريم از توليد حمايت کنيم بايد با اين طبقه 
برخورد کنيم. البته متاسفانه فراريان بزرگ مالياتی 
بعضا با نقاب های موجه با ما مقابله می کنند که ظاهر 
آنها بعضا مقدس اســت. برای حمايت از توليد با اين 

طبقه مبارزه جدی خواهيم کرد.
ســبحانيان با بيان اينکه موضوع جــدی که دنبال 
می کنيم تکريم موديان است، گفت: اگر به دنبال اداره 
کشور با ماليات هستيم حتما بايد ماليات پردازان خود 
را تکريم کنيم. نمی شود که انتظار وصول ماليات داشته 
باشيم اما موديان را تکريم نکنيم. اين کار را با برگزاری 
ميزهای خدمــت، آموزش و همکاری بــا اتاق های 
سه گانه دنبال می کنيم. بايد سطح تمکين را در فعالان 
اقتصادی افزايش دهيم. يکی از مصاديق آن اين است 
که بگوييم چه ميزان از پروژه های عمرانی و سلامت با 

اين پول انجام می شود.
رييس سازمان امور مالياتی تاکيد کرد: تلاش کرديم 
تا با اســتفاده از ظرفيت تبصره ماده ۱۰۰ بخشی از 

موديان را از ارائه اظهارنامه معاف کنيم و حتی با ارائه 
اظهارنامه سيستمی، ماليات مقطوع را تعيين کنيم. 
نکته ديگر بحث بی عدالتی در امور مالياتی اســت. 
برخی اين بی عدالتی را می بينند و برای آنها نارضايتی 
ايجاد می شود. اين امر محقق نمی شود مگر اينکه از 
نظام مالياتی سنتی و فرد محور عبور کنيم و به سمت 
نظام مالياتی هوشــمند حرکت کنيم. تا زمانی که 
تشخيص ماليات بر عهده فرد باشد بی عدالتی وجود 

خواهد داشت.
وی اظهار کرد: بخشی از هوشمندسازی به سازمان 
امور مالياتی بازمی گردد اما بخشــی به خود فعالان 
اقتصادی مربوط می شــود. تغيير اين فضا نيازمند 
آموزش است. طی روزهای اخير جلساتی را نيز با ۶۰ 
شرکت دانش بنيان برگزار کرديم و تفکر ما اين است 
که تا حد ممکن برون سپاری خدمات را داشته باشيم.
رييس سازمان امور مالياتی در پاســخ به سوالی در 
مورد مقابله با فرارهای مالياتی گفت: در سال ۱۴۰۱ 
سازمان امور مالياتی ۱۸ همت از محل فرار مالياتی 
وصول کرده است.  در ۲ ماهه سال جاری نيز ۸ همت 

وصولی از محل فرار مالياتی داشتيم. هدف سازمان 
امور مالياتی اين است که مسير های اصلی و گلوگاه ها 
را در کنار استفاده از گزارشات مردمی شناسايی کند.

وی با بيان اينکه ۱۸۰ هزار حساب شخصی با رفتار 
تجاری شناسايی شد، گفت: اين افراد هيچ اطلاعاتی در 
سازمان امور مالياتی نداشتند. حجم گردش وجوه آنها 
بسيار بالا بوده است. ۶۴ همت حجم ورودی مالی ۴۵ 
شخص حقيقی بوده است که در نظام مالياتی پرونده 
نداشتند. نظام قرض الحسنه يک نظام مقدس است اما 
شاهد هستيم که برخی افراد از اين نهاد سو استفاده 
می کنند. صندوق قرض الحســنه ای وجود دارد که 
۱۴۳ همت وردی دارد و يا صندوق ديگری ۱۲۰۰ پز 
دارد که قابل قبول نيست و اين موارد بايد شفاف شود.

رئيس کل سازمان امور مالياتی گفت: يش از ۵۰ درصد 
بودجه جاری کشور توسط درآمدهای مالياتی محقق 
می شود. هادی سبحانيان گفت: نظام مالياتی کشور با 
توجه به چالش های گذشته نيازمند راه های تحولی 
است. بيش از ۵۰ درصد بودجه جاری کشور توسط 

درآمدهای مالياتی محقق می شود.
سبحانيان افزود: در دوره جديد چند راهبرد جديد 
را اتخاذ خواهيم کرد، تا مسير اصلاح ماليات ستانی 
محقق شود، سازمان امور مالياتی بازوی توانمند توليد 
خواهد شد و از طريق تقاطع گيری بايد طبقه دلال 
برخورد شود، راهبرد اصلی تغيير اين موازنه مالياتی 

است.
رئيس ســازمان امور مالياتی افــزود: دلالان برخی 
از عناويــن مقدس را بــرای فرار مالياتی اســتفاده 
می کنند که ايــن موضوع بايد پيگيری شــود. وی 
تصريح کرد:. موضوع ديگر تکريــم موديان مالياتی 
است؛ نمی شود که مودی به ســازمان امور مالياتی 
مراجعه کند اما به او احترام نگذاشته نشود، با ايجاد 
ميزهای خدمــت در اصناف به اين نياز پاســخ داده 
خواهد شد. ســبحانيان اضافه کرد: اطلاع رسانی به 
مــردم و افزايش رضايتمندی يکــی از راهکارهايی 
است که بايد اتخاذ شــود، برای اولين بار بيش از ۵۰ 
 درصد بودجه جاری کشور از راه درآمدهای مالياتی 

تأمين شده است.
اين مقام مسئول ادامه داد: يکی از گلايه های اصلی در 
بين مردم عدم عدالت در ماليات ستانی است، در دوره 
جديد بر روی اين امر تمرکز خواهيم کرد، تا زمانی که 
تشخيص ماليات بر عهده اشخاص باشد بی عدالتی 
ادامه دارد، نظام مالياتی بايد به يک سيستم هوشمند 

و اطلاعات مبنا برود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۸۰ هزار حساب شخصی با کاربرد تجاری شناسایی شد

وصول 18 همت از محل فرار مالیاتی
واردات ترکيه از ايران به ۸۲۱ ميليون دلار رسيد

آماده برقراری پروازهای مستقيم به مصر هستيم

ثبت سفارش کالای استراتژيک برنج سيستمی می شود

۴ برابر مسکن مهر، زمین به نهضت ملی مسکن تعلق گرفته است

ساخت مسکن تک طبقه با ارائه زمين
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قطعی اينترنــت در زمان كنكور توســط دو وزير 
تكذيب شد

وزرای علوم و ارتباطات قطعی اینترنت در زمان کنکور را رد و تاکید کردند: 
راهکار مقابله با تخلف و تقلب در کنکور قطعی اینترنت نیست. محمدعلی 
زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در حاشیه جلسه هیأت دولت در 
پاسخ به قطعی اینترنت در زمان کنکور گفت: ما همه تلاشمان را می کنیم تا 

فرزندانمان در کمال امنیت و آرامش به رقابت علمی بپردازند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا ماجرای قطعی اینترنت را تکذیب می کنید 
یا نه، ادامه داد: ان شاءالله دکتر زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- 
به ما کمک می کنند، ما نمی گوییم قطعی اینترنت، ولی دکتر زارع پور به ما 

کمک می کنند که در حوزه های امتحانی امنیت کامل وجود داشته باشد.
وزیر علوم افزود: کمک از طریق راهکارهای دانش بنیان و فناوری های بدون 
قطع اینترنت است. عیسی زارع پور افزود: کمک و راهکار ما قطع اینترنت 
نیست، کمک در ارائه راهکارها و فناوری هایی است که بدون ارتباط با شبکه 

سیار بتوانند مشکل عدم امنیت را برطرف کنند.
وی افزود: ما به همکاران گفته ایم این کار را دنبال می کنند تا با استفاده از 
تجهیزاتی که هرگونه سیگنال را در محیط آشکار می کند، بتوانند هرگونه 
ارتباط داوطلب در حوزه های آزمون را که در آن شــرایط نباید ارتباطی 
برقرار کند را تشخیص داده و با آن مقابله کنند. بنابراین درحال همفکری 
باهم هستیم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به اینکه پس هنوز 
قطعی اینترنت قطعی نشده است، افزود: همان طور که گفتم راهکار، قطعی 
اینترنتی نیست با قطعی اینترنت ممکن است مشکلات دیگری رخ دهد ما 

باید راه علمی برای این منظور پیدا کنیم.

زارع پور: در اقتصاد ديجيتال جزء كشورهای پيشرو هستيم
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه موضوع کســب و کارهای 
اینترنتی در کشور ما پیشروتر از بسیاری کشــورهای دیگر است، گفت: 
ما جزء کشورهایی هستیم که ۹۷ درصد پول به صورت الکترونیک جابجا 
می شود. عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با بیان اینکه 
موضوع کسب و کارهای اینترنتی یا اقتصاد دیجیتال در کشور ما پیشرو تر 
از بسیاری کشورهای دیگر است گفت: ما جزو کشورهای پیشروی هستیم 

که نزدیک به ۹۷ درصد پول به صورت الکترونیکی جابجا می شود.
وی افزود: برای اینکه به جایگاه خوبی در حوزه اقتصاد دیجیتال و تجارت 
الکترونیک برسیم نیازمند فراهم شدن مقدماتی هستیم که بخش زیادی 
به حوزه کاری ما در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مربوط می شود. 
وزیر ارتباطات ادامه داد: مایه خوشحالی است که اعلام کنیم که جمهوری 
اسلامی ایران نه تنها در شهرها بلکه در روســتاها جزو کشورهای با رتبه 

بالای دسترسی به شبکه پرسرعت ارتباطی است.
زارع پور با اشــاره به اقدامات انجام گرفته برای توسعه ارتباطات روستایی 
در ۲۰ ماه گذشته گفت: با یک کار جهادی بیش از ۴ هزار روستای جدید 
بالای بیست خانوار به شبکه ارتباطی متصل شده اند. یعنی الان قریب به 
۹۲ درصد روستاهای بالای بیست خانوار کشور به اینترنت پرسرعت متصل 
شده اند و تلاش می شود تا پایان سال هیچ روستای بالای بیست خانواری 

فاقد دسترسی به شبکه ارتباطی وجود نداشته باشد.
وی با بیان اینکه شبکه ارتباطی زیرساخت اولیه اقتصاد دیجیتال است و 
تا شبکه ارتباطی وجود نداشته باشد حرف از اقتصاد دیجیتال معنی ندارد 
گفت: در همین راســتا نیز پروژه بزرگ فیبر نوری منازل کسب و کارها را 
شروع کرده ایم و تاکنون بیش از ۳ میلیون ۲۰۰ هزار خانوار تحت پوشش 
قرار گرفته اند و امیدواریم تا پایان سال ده میلیون و تا پایان دولت سیزدهم 

۲۰ میلیون پوشش فیبر نوری منازل و کسب و کارها ایجاد شود.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه علاوه بر زیرســاخت در حوزه پلتفرم نیز جزو 
کشورهای پیشرو بوده ایم گفت: ما جزو نخستین کشورهایی بوده ایم که 
پلتفرم های بومی خودمان را داشته ایم و جوانان نخبه کشور از سال های 

قبل ما را به پلتفرم های خارجی بی نیاز کرده اند.
وی افزود: جوانان نخبه ای که ما را بی نیاز به پلتفرم های خارجی کرده اند را 
باید سرداران استقلال حوزه اقتصاد دیجیتال بنامیم. عده ای در دوران دفاع 
مقدس مجاهدت کردند تا خاک کشورمان به دست دشمن نیفتد و امروز 
عده ای تلاش و مجاهدت می کنند تا نیاز کشور در حوزه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و اقتصاد دیجیتال با ظرفیتهای داخلی برطرف شود.
وی افزود: با وجود همه زحماتی که تاکنون کشــیده شده معتقدم که تا 
رسیدن به پست هوشمند فاصله زیادی داریم چرا که باید از قبول مرسوله تا 
تجزیه و رهسپاری از حداکثر فناوری نوین استفاده شود تا بتوانیم خدمات 
تضمین شــده و قابل اتکایی به مردم ارایه کنیم. زارع پــور ادامه داد: این 
خواسته ما از پست و لجستیک هوشمند اســت معتقدم باید به این نقطه 
برســیم که مردم عزیز هر کالایی را که به صورت اینترنتی خریداری می 
کنند در زمانی مشخص با خطای زمانی یکی دو ساعت و حتی چند دقیقه 

دریافت کنند.

تراشه ساز آمريكايی يك تريليون دلاری شد
شرکت تراشه ســازی آمریکایی انویدیا )Nvidia( در آستانه رسیدن به 
ارزش بازار یک تریلیون دلار و پیوستن به کلوب شرکت های یک تریلیون 

دلاری قرار گرفت.
ارزش بازار شــرکت انویدیا روز سه شنبه، پیش از گشــایش بازار آمریکا، 
حداکثر چهار درصد افزایش یافت و به ۴۰۴.۹ دلار رسید و ارزش بازار این 
شرکت را به یک تریلیون دلار رســاند. به این ترتیب، انویدیا به شرکتهای 
آلفابت، آمازون، اپل و مایکروسافت پیوسته و در میان پنج شرکت آمریکایی 

قرار می گیرد که دارای چنین ارزش بازاری هستند.
این نقطه عطف، جدیدترین نمونه از جلب شدن وال استریت به هر چیزی 
است که به هوش مصنوعی مربوط می شــود. انویدیا که تراشه های مورد 
نیاز برای وظایف رایانشــی هــوش مصنوعی پیچیــده را تولید می کند، 
امسال با رشد ســه برابری ارزش سهام خود روبرو شــده است که بیش 
 از ۶۰۰ میلیــارد دلار به ارزش بازار این شــرکت تا پایان هفته گذشــته

 اضافه کرد.
جنسن هوانگ، مدیرعامل انویدیا روز دوشــنبه در یک ارائه دو ساعته در 
تایوان، چندین محصــول مربوط به هوش مصنوعــی را معرفی کرد. این 
محصولات شــامل طراحی رباتیک جدید، توانمندیهــای بازی، خدمات 
تبلیغات و سیستم شبکه ای بود. بعلاوه، هوانگ یک پلتفرم ابررایانه هوش 
مصنوعی به نام DGX GH۲۰۰  معرفی کرد که به شرکتهای فناوری برای 

ایجاد جانشین هایی برای چت جی پی تی کمک خواهد کرد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، ارزش ســهام انویدیا امسال تحت تاثیر علاقه 
به هوش مصنوعی مرتب رشد کرده اســت اما جدیدترین رشد سهام این 
شرکت در پی پیش بینی درآمدی روی داد که وال استریت را مبهوت کرد. 
انویدیا اعلام کرد انتظار دارد در سه ماهه مالی دوم، حدود ۱۱ میلیارد دلار 
فروش داشته باشد که بسیار بالاتر از ۷.۲ میلیارد دلار پیش بینی شده از 

سوی تحلیلگران است.

اخبار

معاونت علمــی فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، دانشگاه صنعتی 
شریف و شــرکت سرمایه 
گذاری غدیر با هدف توسعه 
زیســت بوم نوآوری و فناوری توافق نامه همکاری 
امضا کردند. در راستای توسعه زیست بوم نوآوری و 
فناوری توافق نامه همکاری معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، دانشگاه 
صنعتی شریف و شــرکت ســرمایه گذاری غدیر 

منعقد شد.
روح الله دهقانی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهــوری در آیین امضای این 
توافق نامه همکاری مشترک، با اشاره به آمادگی این 
معاونت برای میزبانی و حمایت از توافقات صنعت 
و دانشگاه در ابعاد بزرگ گفت: معتقدیم به همان 
میزان که توافقات بزرگ نیازمند صرف زمان انرژی و 
هزینه  است، تمرکز روی توافقات کوچک نیز زمان بر 
و هزینه خواه اســت، بر همین اساس، شکل گیری 
توافقات بزرگ را در اولویت قرار داده ایم به طوری که 
معاونت علمی، بخش عمده ای از تمرکز و سیاست 
کلی خود را روی تشکیل همکاری های بزرگ قرار 

داده است.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری با اشــاره بــه اینکــه راه اندازی 
شرکت های بزرگ پیشران های اقتصاد دانش بنیان 
یک سیاست مهم و راهبردی در دوره فعلی معاونت 
علمی اســت، افزود: این همکاری سه جانبه نیز از 
جنس همکاری های کلان و بزرگ اســت و مورد 
حمایت ویژه معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری قرار دارد.
دهقانــی، با اشــاره به این کــه دو برنــد بزرگ و 

صاحب نام، یکی در عرصه علــم و دانش و دیگری 
در صنعــت امــروز بــه یکدیگر متصل شــده اند 
تازنجیره های ارزش را به تکامل برســانند، عنوان 
کرد: دانشــگاه صنعتی شــریف یک برند یکتا در 
میان دانشــگاه های جهان است و شــاید آن طور 
که باید و شــاید، قدر این گوهر علمــی را ندانیم 
امــا این دانشــگاه، در کانــون توجه جهــان قرار 
دارد. نیروی انســانی خــلاق و دانش آموخته ای 
که هریک ســهمی از حرکت چرخ های توســعه 
و اقتصاد کشــور بر عهــده دارند نشــان دهنده 
 اهمیت بالای این دانشــگاه به عنوان یک ظرفیت

 بزرگ دانشی است.
وی افزود: از ســوی دیگر هلدینگ سرمایه گذاری 
غدیر، مجموعه ای توانمند، صاحب نام منحصر به فرد 
است که دارای پویایی و توانمندی بسیار بالاست در 
کنار ضلع حمایتی معاونت علمی می تواند یک اتفاق 
ویژه را رقم بزند و توفیق این دو مجموعه می تواند 
انگیزه آفریــن و الگویی برای دیگــر مجموعه ها و 
ترغیبشــان به شــکل دادن همکاری هایی از این 
دست باشــد. اگر غدیر ارزش آفرینی کلان صورت 
دهد می تواند ضمن جریان سازی و الگوسازی برای 
دیگران، برای مــردم نیز حاوی ثمــرات و برکات 

فراوان باشد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، بــا تاکید بر این که باید 
رسوخ دانش و فناوری به صنایع بزرگ، شکل تازه ای 
از اقتصاد را ترسیم کند، افزود: برون رفت از وضعیت 
کنونی و ارتقای اقتصاد یک فرض واجب است و ورود 
دانشگاه شریف و هلدینگ غدیر به این حوزه نشان 
از هوشمندی دست اندرکاران این دو مجموعه دارد. 
فناوری ظاهر و نتایج بسیار خوبی دارد اما رسیدن 
به نتایج مطلــوب، نیازمند ممارســت، صبوری و 
دوراندیشی است. در این مسیر نباید انگیزه ها کم 
رنگ شــود و حمایت های لازم، به شکل مستمر 
و پایدار صورت بگیــرد، این امــر نیازمند درایت،  
بلندنظری است. مسئولان این طرح، باید بدانند که 

این طرح ها زمان بر اســت، اما در نهایت شیرین و 
ثمربخش خواهد بود.

گامی برای توسعه زیست بوم فناوری و 
نوآوری

در این توافق نامه، حل مسائل صنعتی و توسعه رویکرد 
نیاز محوری در فعالیت های پژوهشی و فناورانه مورد 
هدف قرار گرفته است. همچنین  توسعه منابع انسانی و 
نیروهای دانشی در کنار حمایت از توسعه شرکت های 
دانش بنیان و رفع نیازمندی های آن ها از دیگر محورها 
و رویکردهای این توافق نامه همکاری است. همچنین 
با هدف مؤثر ساختن یافته های پژوهشی و فناوری و 
خلق ارزش از طریق توسعه تعاملات صنعت و دانشگاه، 
از دیگر محورهای کلیدی این توافق نامه سه جانبه به 

شمار می رود.
یکی دیگر از محورهایی که در شمار اولویت های این 
توافق نامه سه جانبه قرار دارد، ایجاد زیر ساخت های 

فیزیکی برای توسعه زیســت بوم نوآوری است. اما 
تسهیل تأمین مالی و سرمایه گذاری در شرکتهای 
فناور؛ ۸-۱- مشــارکت در تعریــف و حمایت از 
طرح های کلان ملی فناوری و نوآوری و همچنین 
مشارکت در تجاری ســازی طرح های دانش بنیان 

از دیگر محورهای این توافق نامه به شمار می رود.
این توافق نامه قرار اســت با همکاری ســه طرف 
ضمن حمایت از تکمیل، توسعه و ثبت اختراعات، 
ارزش گذاری فناوری و شــرکت های خلاق و فناور 
و برگــزاری رویدادهای حوزه نــوآوری به صورت 
مشترک، گامی در مسیر توسعه فناوری و نوآوری 
در صنعت بردارد. معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، در این مسیر متعهد 
شده ضمن ایجاد فضای اســتفاده از ظرفیت های 
مادی و معنوی این معاونت، در مســیر تســهیل 
اســتفاده از قانون جهش تولید دانش بنیان برای 

اجرای هر چه بهتر اهداف یاد شده گام بردارد.

همكاری مشترک دانشگاه شريف و سرمايه گذاری غدير آغاز شد

همکاری کلان دانشگاه و صنعت برای توسعه نوآوری و فناوری
تسهيل استفاده از قانون جهش توليد دانش بنيان 
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معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهــوری از شــکل گیری حداقل ۲۰۰ 
شــرکت جدید فناور در حوزه ســلامت به کمک 
شــرکت های دانش بنیان و صاحب نام این حوزه 

خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد ریاست 
جمهوری دانش بنیان، روح الله دهقانی در سومین 
روز از بیست و چهارمین نمایشگاه »ایران هلث« 
و در حاشیه بازدید از شــرکت های دانش بنیان و 
فناور مستقر در این نمایشگاه، از پویایی و حرکت 
روبه رشد شرکت های حاضر در این رویداد گفت و 
ادامه داد: نمایشــگاه ایران هلث امسال، به اذعان 
شــرکت کنندگان آن نسبت به ســال های پیش 
بسیار پرشورتر و پراستقبال تر برگزار شده و شاهد 
اتفاقات بسیار خوبی اســت. همچنین نمایشگاه 
امسال یک اتفاق خوب دیگر را در کنار خود دارد 
و آن هم بازدیــد نخبگان دانشــگاهی و نخبگان 
ایرانی غیر مقیم است که در قالب برنامه همکاری 
با متخصصان ایرانی خارج از کشــور یا »کانکت« 
به کشــور بازگشــته اند و این مهم از دستاوردها، 
توانمندی ها و ظرفیت های همکاری شرکت های 

دانش بنیان مســتقر در این رویداد فناورانه است. 
دهقانی، از برگزاری تورهای علمــی و فناوری با 
هدف تعامل میان نیروی انسانی نخبه و شرکت های 
توانمند حوزه تجهیزات پزشــکی حاضر در ایران 
هلث خبر داد و افزود: روز گذشته بالغ بر ۷۰ نفر از 
این افراد در قالب یک تور علمی و فناوری متشکل 
از نخبگان تشــکیل و از این دســتاوردها بازدید 
کردند. این بازدیدها فرصتــی را فراهم می آورد تا 
ضمن آشــنایی نخبگان با توانمندی شرکت های 
دانش بنیان، فرصت جذب و همکاری آنان در این 

کسب و کارها فراهم شود.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری، حوزه پزشکی را یکی از حوزه های 
پیشران علمی در دنیا دانست و افزود: شرکت های 
دانش بنیان و فناور هستند که میدان رقابت را در 
دست دارند. پس این که به زودی طی چند سال 
آینده تمامی شرکت های حوزه سلامت از جنس 
دانش بنیان باشند، دور از ذهن نیست چراکه حوزه 
سلامت مدام در حال توسعه است و حوزه پزشکی 
معادل با فناوری های جدید و نو شناخته می شود. 
کشــورمان نیز توجه بســیار خوبی به این حوزه 

دارد و خوشــبختانه دســتاوردهای بسیار خوبی 
در حوزه پزشــکی داریم. در مذاکرات و تعاملات 
بین المللی از نظر همه کشــورهای دنیا در حوزه 
پزشکی توانمندی بالایی داریم و ایران را به عنوان 
یک کشــور توانمند در تجهیزات پزشکی، دارو و 
ملزومات سلامت می شناسند. حوزه دانش بنیان 
ســلامت و پزشــکی یکی از بزرگ ترین زمینه ها 
برای ایجاد اشتغال و همچنین تعاملات بین المللی 

فناورانه است.
دهقانــی، با اشــاره بــه در اولویت بــودن حوزه 
ســلامت و تجهیزات پزشکی از ســوی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیــان، افزود: در 
نمایشــگاه ایران هلث با همکاران اتحادیه صادر 
کننــدگان تجهیــزات پزشــکی، شــرکت های 
دانش بنیان مقدمات اولیه توافق آن مطرح شــد، 
ایجاد ۲۰۰ شرکت جدید و نوپا در دل شرکت های 
دانش بنیــان بزرگ فعــال در حــوزه تجهیزات 
پزشکی بود. شرکتی که توانســته بازار خوبی را 
به دست بیاورد و صاحب نام و نشان شده، متعهد 
می شــود با حمایت معاونت علمی، زمینه را برای 
ایجاد ۱۰ تا ۱۵ شــرکت جدید در حوزه مرتبط 

فراهم کند. شــرکت هایی که بــازار، فرصت ها و 
توانمندی ها را می شناسند و از زیرساخت، تجربه 
و امکانات کافی برخوردار هستند، فرصت خوبی 
 را برای شــکل گرفتن شــرکت های جدید، مهیا 

خواهند کرد.
وی دومین زمینه حمایت را از ارتقای شــرکت ها 
دانســت و گفت: شــرکت هایی در بازار سلامت 
فعالیت دارند کــه به حــد مطلوبی از انــدازه و 
توانمندی رسیده و اکنون به Scaleup نیاز دارند. 
تســهیلات کم بهره، ارزان قیمت، معافیت های 
مالیاتی و سایر تسهیلات به این شرکت ها کمک 
می کند تا ارتقای چند برابری داشــته باشند. اگر 
بتوانیم زمینه شــکل گرفتن ۲۰۰ شرکت جدید 
و ارتقای ۵۰ شرکت موجود را فراهم کنیم، قطعاً 
سال آینده ایران هلث پربارتری هم خواهیم داشت.

بیســت و چهارمین دوره نمایشــگاه بین المللی 
تجهیزات پزشــکی، دندانپزشکی و آزمایشگاهی 
به عنوان فراگیرترین نمایشــگاه صنعت سلامت 
کشــور در روزهای ششــم تــا نهــم خردادماه 
 در محــل نمایشــگاه بیــن المللــی تهــران 

برگزار شد.

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: سهم 
اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص داخلی ایران به ۷.۵ 

درصد افزایش یافته است.
به گزارش سازمان فناوری اطلاعات ایران، دکتر محمد 
خوانساری معاون وزیر ارتباطات در سخنان خود در 
نشست وزرای مسئول فناوری اطلاعات و ارتباطات 
کشورهای عضو جنبش غیرمتعهدها، ضمن بیان این 
مطلب اظهار کرد: جمهوری اســلامی ایران توانسته 
با استفاده از ظرفیت فناوری اطلاعات امکان اتصال 
۹۷ درصد سازمان های دولتی به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند را فراهم کند و هم اکنون، حدود سه 
هزار سرویس عمومی از طریق دولت الکترونیک ارائه 

می شود.
وی با بیان این مطلب که بیــش از ۹۰ درصد مناطق 
روســتایی به اینترنت و خدمــات دولت الکترونیک 
دسترسی دارند، افزود: علاوه بر این، با سایر اقدامات 
تکمیلی در حوزه ICT، سهم اقتصاد دیجیتال در تولید 
ناخالص داخلی ایران به ۷.۵ درصد افزایش یافته است.

معاون وزیر ارتباطات با اشــاره به تلاش های صورت 
گرفته در کشــور در خصوص گسترش پیام رسان ها 
و شــبکه های اجتماعی بومی تصریح کرد: طی یک 
سال گذشته و با رشــد تعداد کاربران در شبکه های 
اجتماعی داخلــی، هم اکنون بیــش از ۳۵ میلیون 

ایرانی از پیامرســان های داخلی استفاده می کنند. 
خوانساری با بیان این مطلب که در بیانیه جنبش عدم 
تعهد در تهران در سال ۲۰۱۲، بر موضوع رفع شکاف 
دیجیتالی بین کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه 
و تضمین دسترسی همگانی، فراگیر و بدون تبعیض 
به اطلاعات و دانش در زمینه ICT تاکید شــده است 
گفت: موفقیت های ایران در توسعه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات در حالی حاصل شــد که طی دهه های 
گذشته با اقدامات قهری محدودکننده و یکجانبه ی 
برخی از کشــورها از جمله آمریکا به اشکال مختلف 
مواجه بوده ایم اما ایران با تکیه بر توانمندی های بومی 
و شرکت های دانش بنیان خود و همکاری کشورهای 
دوست چنین تهدیدی را به فرصت تبدیل کرده است.

وی با تاکید بر اینکه جنبش غیر متعهدها از بدو تأسیس 
تاکنون اهدافی را دنبال کرده است که یکی از مهم ترین 
آنها ترویج و تشویق توســعه از طریق همکاری های 
بین المللی بوده است تصریح کرد: ایران آمادگی دارد 
تا همکاری های خود را میان کشورهای عضو جنبش 
غیر متعهدها در جهت تبادل دانــش و تجربیات در 
بخش ICT گسترش دهد. این گزارش حاکی است، 
این اجلاس با حضور وزرا و معاونــان وزیر ارتباطات 
کشورهای عضو جنبش عدم تعهد به صورت برخط 

برگزار شد.

شرکت سازنده ربات های تحویل غذا به رهبری 
یک ایرانی که با اوبر ایتز همــکاری می کند قرار 
است فعالیت های خود را در چند شهر آمریکای 
شــمالی گســترش دهد و ۲ هزار ربات را به کار 
گیرد. سال گذشته ربات های »ســرو رباتیکز« 
که با پشتیبانی اوبر فعالیت می کنند، غذا و مواد 
خوراکی را به مشتریان در منطقه لس آنجلس می 
رساندند. این شــرکت اکنون اعلام کرده حدود 
۲ هزار ربات آماده فعالیت بــرای »اوبر ایتز« در 
شــهرهای دیگر آمریکا هســتند. علی کاشانی 
کارآفرین ایرانی بنیانگذار و مدیر ارشــد اجرایی 

سرورباتیکز است.
به گفته شرکت سرو رباتیکز بیش از ۲۰۰ رستوران 
هم اکنون در پروژه پایلوت لس آنجلس شرکت می 
کنند. علاوه بر آن ربات های مذکور در این شهر 
و همچنین در سانفرانسیســکو از زمان تاسیس 
در ســال ۲۰۱۷ میلادی تا کنون هزاران ارسال 

محموله بی تماس را انجام داده اند.
قرار است این شرکت فعالیت های خود را گسترش 
دهد و ۲ هزار ربات برای »اوبر ایتز« در در چند شهر 
دیگر آمریکا و کانادا نیز به کار گرفته شوند. شرکت 
سرو هم اکنون مشغول همکاری با شرکای صنعتی 
و مقامات شهری در چند نقطه است هرچند طبق 

گزارش های موجود احتمالا ســن خوزه، ونکوور 
و دالاس در فهرست شــرکت برای ارائه سرویس 

قرار دارند.
هر ربات چهار چرخ این شرکت می تواند با یک بار 
شــارژ باتری یک روز را به طور کامل فعالیت کند 
و تا ۵۰ پوند بار را با حداکثر ســرعت ۱۱ کیلومتر 
برساعت به مقصد برساند. بخش حمل بار ربات فقط 
توسط شرکت یا مشتری که سفارش را ثبت کرده) 
به وسیله یک اپ( باز می شود. از همه مهم تر آنکه 

تمام ربات ها مجهز به سطح ۴ خودرانی هستند.
علی کاشــانی در این بــاره می گوید: ســطح ۴ 
خودرانی بدان معنا اســت که ربات بدون توجه 
ناظران انسانی می تواند در مناطق از پیش تعیین 
شده فعالیت کند. این سطح از خودرانی با استفاده 
از قابلیت های هوش مصنوعی پیشرفته به دست 
می آید و به ربات های ما کمک می کند در شهرها 
ناوبری کنند. هوش مصنوعی در ردیابی سطوح، 
یافتن مسیر سریع تر و ایمن، ردیابی و شناسایی 
افراد و خودروها و حتی شناســایی خطر برخورد 
با خودروها هنگامیکه حواس راننده پرت اســت 
یا در تقاطع ها، کمک می کند. قرار اســت برنامه 
گســترش فعالیت های این شــرکت در ۲۰۲۴ 

میلادی اجرا شود.

معاون علمی خبر داد؛

ایجاد ۲۰۰ استارتاپ سلامت و ارتقای ۵۰ شرکت دانش بنیان

رئيس سازمان فناوری اطلاعات:

سهم اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص داخلی افزایش یافت
مجهز به سطح 4 خودرانی؛

۲ هزار ربات آماده تحویل غذا در آمریکا می شوند


